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سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه در ...
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یادداشت 

فرهاد عشوندی
جدیدترین انتخاب شــهاب عزیزی خــادم یکی از 
شــگفت انگیز ترین احکام صــادره در تاریخ فوتبال 

ملی ایران است.
مجتبی خورشیدی، تنها صدور حکم به این نام برای 
نشستن روی نیمکت تیم ملی فوتبال، فارغ از اینکه 
او در روزهای آتی با فشــارهای اهالی فوتبال به این 
جایگاه می رسد یا نه ، تکلیف ما را با مدیریت و توان 
اجرایی شهاب الدین عزیزی خادم و تیم اطرافیانش 

روشن کرده است.
او که بر آمده از مجمع دهم اســفند ۹۹ اســت و با 
شــعارهایی همچون تغییر ، مبارزه با فســاد، بهینه 
ســازی و نجات بــه فوتبال ایران آمــده حالا برای 
ویترین فدراســیونش انتخابی داشــته کــه غیر از 

افسوس ، چیزی برای مان باقی نمی گذارد.
مجتبی خورشــیدی که در رزومــه اش از راه آهن تا 
پاس همدان و ماشین ســازی ، سابقه کار به عنوان 
نفر دوم یا سوم و دســتیاری مربیانی از جنس فیروز 
کریمی تا مهدی پاشــازاده را داشته با حکم عزیزی 
خادم قرار اســت مرد شماره یک پیشانی نیمکت تیم 
ملی باشد. یعنی گل ویترین انتخاب های فدراسیون 

او!
برای اینکه بیشــتر و بهتر به اهمیت این جایگاه در 
تیم های ملی آشنا شوید کافی است جست و جویی 
کوتاه در کشورهای مختلف کنید. یا همین در فوتبال 
خودمان هم در دوره صفایی ایــن جایگاه در اختیار 

بزرگی چون سرهنگ رنجبر بود.
پستی که در دوره دادکان به مردی قابل احترام چون 
همایون شــاهرخی رســید. قلعه نویی این جایگاه را 
به مهدی مناجاتی ســپرده بود و در زمان فدراسیون 
های کفاشــیان و تاج هم اگرچه به اشتباه ولی شان 
این پســت را در حد مهدی محمد نبی و محمدرضا 
ساکت رسانده بودند که اقلا دبیرکل های فدراسیون 

فوتبال بودند.
جایگاهی که بر اساس حرف های انتخاباتی عزیزی 
خادم به نظر می رســید برایش به سراغ امثال علی 
دایی، علی کریمی، کریم باقــری، محمد خاکپور یا 

نادر محمدخانی بروند.
آنها که ســابقه بازی در بالاترین سطح فوتبال ملی، 
اقبال عمومی ، آشــنایی با حساسیت های مسابقات 
رســمی اینچنینی ، آن هم در کشور پر تنشی چون 
بحرین ، آن هم در شــرایط مــرگ و زندگی برای 

فوتبال ایران را داشته باشند.
اما انتخــاب یک در نهایت هماهنگ کننده درجه دو 
یا سه برای چنین جایگاه مهمی از سوی رئیس جدید 
فدراسیون فوتبال که احتمالا چرایی انتخابش را باید 
به روزهای گرفتن رای از هیات ها پیوند داد و دنبال 
پاسخش گشت، تنها یک حقیقت را آشکار می کند.

اینکه با فدراسیونی طرف هستیم که برای مهمترین 
رخداد دو دهه گذشــته فوتبال مان ، توان انتخابش 
می شــود کسی مثل خورشــیدی . و این یعنی یک 
فاجعه بیایید لحظاتی را تجسم کنیم که چنین فردی 
قرار اســت برای وحید هاشمیان تا لژیونرهای بزرگ 
و کوچک و ستاره های ملی مان تصمیمات مدیریتی 
اعمال کند و گیرنده تصمیم نهایی باشد. قرار است با 

چنین فرمانده میدانی به جنگ منامه برویم؟
کاش اقلا جــای چنین انتخاب هایی ســراغ گزینه 
هایی که تجربه بازی سطح بالای ملی داشته اند می 

رفتید. حتی شده یکی مثل اکبر استاد اسدی.

فاجعه روی نیمکت تیم ملی!

»لاریجانی« با حمایت 
اصلاح طلبان کاندیدای 
ریاست جمهوری می شود

»عباس نبوی« برای 
انتخابات ریاست جمهوری 

اعلام نامزدی کرد

 صاحبخانه ها در تهران
 نمی توانند بیش از 2۵ 
درصد اجاره را بالا ببرند

 ثبات قیمت ها
  در بازار خودرو در 
نیمه فروردین ماه

عضو شــورای مرکزی حزب مردم سالاری گفت: 
»علــی لاریجانی« قطعا با حمایــت اصلاح طلبان 
می خواهــد کاندیداتوری خود را اعلام کند و خود را 

جدا از جریان اصلاحات نمی داند.

 مدیر مؤسســه تمدن و توســعه اســلامی با 
برگزاری نشســت خبری، آمادگی خود را برای 
حضور در انتخابات ۲۸ خرداد ریاست جمهوری 

اعلام کرد. 

طبــق اعلام وزارت راه و شهرســازی، مصوبه 
تیرماه ســال گذشته ســتاد کرونا درخصوص 
تمدید قراردادها و میــزان افزایش اجاره بها تا 

تیرماه امسال به قوت ...

 بررســی بازار خودرو در روز جاری )دوشــنبه، 
۱۶ فروردین مــاه( حاکی از ثبــات قیمت انواع 
خودروهای داخلی و مونتاژی و تغییر اندک آنها 

در مقایسه با آخرین روزهای کاری ...

2

ضرورت گسترش همکاری  
جهانی برای مقابله با تبعات 

اقتصادی همه گیری کرونا
 رییس کل بانــک مرکزی با تاکید بر برخورد 
منصفانه و فارغ از فشــارهای سیاسی بانک 
جهانی و صنــدوق بین المللی پول در حمایت 
مالی از کشــورهای عضو، خواستار گسترش 

3

آیا توافق 25ساله ایران و چین ترکمنچای است؟
تحلیل های یک دیپلمات کهنه کار از یک سند راهبردی

4 نکته درباره ماجرای »سیلی و صورت سرباز«: 

3وقتی متهم، شاکی می شود!
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از نظــر افکار عمومــی، این ماجــرا تقابل نهاد 
قدرت با مردم عادی اســت. یک ســمت ماجرا 
نماینده مجلس اســت که کلًا در فضای قدرت 
سیاســی زندگی کرده و قبــل از نمایندگی هم 
دســتیار رئیس جمهور وقت و استاندار و فرماندار 
و مدیر کل و ... بوده اســت و در ســوی دیگر، 
جوانی است از میان مردمان عادی، که به حکم 
قانون و اجبار، دو سالی را به سربازی آمده است.
عصــر ایران؛ جعفــر محمدی - چنــدی پیش، 
خبری فضای عمومی کشــور را به معنای واقعی 
کلمــه منفجر کرد: یک نماینــده مجلس که به 

طور غیــر قانونی وارد خط ویژه شــده بود، بعد 
از آن که با ممانعت ســرباز راهور مواجه شد، به 

گوش او سیلی زد!
هر چند علی اصغر عنابســتانی، نماینده ســبزوار 
ابتدا منکر ماجرا  در مجلس شــورای اســلامی 
شــد ولی بعد از این که رســانه ها و شبکه های 
اجتماعی به طور جدی پیگیر ماجرا شــدند، وی 
با انتشار ویدئویی عذرخواهی کرد. هیات نظارت 
بر رفتــار نمایندگان هم اعلام کــرد که به این 
موضوع رســیدگی خواهد کــرد. پلیس نیز گفت 

که از ...

معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه اختصاص منابع مالی 
برای احیای خلیج گرگان ضروری است، گفت: اجرای طرح 
طبیعت گردی در جزیره آشــوراده نیــز باید با رعایت کامل 

ضوابط زیست محیطی باشد.
به گــزارش خبرگزاری مهر، چهارمین جلســه ســتاد ملی 
هماهنگی و مدیریت تالاب های کشور صبح امروز)دوشنبه( 
به ریاست اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور برگزار 

شد.
معاون اول رئیس جمهور در این جلســه با تاکید بر اهمیت 
حفظ و صیانت از تالاب های کشــور، گفت: مســاله محیط 
زیست از مهمترین موضوعات مورد توجه شهروندان ایرانی 
اســت و حفاظت از تالاب ها و عرصه های زیست محیطی 

کشور وظیفه همه دستگاه های حاکمیتی و مردم است.
جهانگیری با اشــاره به گزارش ارایه شــده از سوی وزارت 
نیرو در خصوص تفاهم نامه های امضاء شــده با ســازمان 
حفاظت محیط زیســت برای تخصیــص حقابه تالاب ها و 
حفظ پایداری جریان رودخانه های کشــور،  گفت: تخصیص 
حقابه تالاب ها پس از تامین آب شرب مردم نشان از اهمیت 
حفظ این عرصه های طبیعی برای دولت دارد و لازم اســت 
با همکاری بین بخشی دســتگاه ها،  آب تخصیص یافته به 

تالاب های کشور وارد این حوضه های طبیعی شود.
وی با قدردانی از وزارت نیرو برای تدوین طرح ســازگاری 
با شرایط کم آبی برای اســتان های کشور و نیز تخصیص 
آب به تالاب ها،  از استانداران کشور خواست تا در سال آبی 
جدید که کشور با خشکســالی روبروست، سازوکار جدی و 
نظارت بیشتری برای تخصیص دقیق آب تالاب ها در کنار 

بخش های کشاورزی و صنعت داشته باشند.
معاون اول رئیس جمهور تصویب طرح جامع احیای دریاچه 
زریوار را موضوعی مهم برای حفاظت و احیای تالاب زیبای 
زریوار دانســت و گفت: تالاب زریوار جزو تالاب های مهم 
کشــور اســت و با توجه به جاذبه های طبیعی آن می تواند 
نقش بسزایی در حوزه گردشگری و توسعه استان کردستان 
داشته باشــد.جهانگیری پس از استماع گزارش ارایه شده از 
سوی پژوهشگاه ملی اقیانوس شناسی درباره مخاطره خشک 
شــدن خلیج گرگان و راهکارهای مواجهه با این بحران، از 
ســازمان برنامه و بودجه کشور خواســت تا از محل بودجه 
مدیریت بحران، منابع مالی لازم را برای اجرای پیشنهادات 

مطرح شده در جلسه را اختصاص دهد.
وی با تاکید بر اینکه نباید گذاشــت تا زندگی مردم و حیات 
وحش منطقه بخاطر خشــک شــدن خلیج گرگان و وقوع 
طوفان های گرد و غبار آسیب ببیند، تصریح کرد: اختصاص 
منابــع مالی در مقطع کنونی بــه معنای واقعی اقدامی برای 
پیشــگیری اســت. البته باید طرح های بلند مدت تر برای 

احیای خلیج گرگان در دست بررسی قرار بگیرد.
معاون اول رئیس جمهور از ســازمان بنادر و کشــتیرانی به 
عنــوان متولی اصلی لایروبی دهانــه خلیج گرگان و دریای 
خزر خواســت تا به ســرعت خود را برای انجــام ماموریت 

محوله تجهیز نماید و گفت: عــلاوه بر انجام اولویت بندی 
برای لایروبی سه کانال پیشنهادی از سوی سازمان حفاظت 
محیط زیســت،  اجرای طرح هایی نظیر پمپاژ آب از دریای 
خزر بر جلوگیری از سرعت خشک شدن خلیج گرگان نیز در 

دستور کار قرار گیرد.
جهانگیری ســپس با اشــاره به موضوع اصلاح حد بستر و 
حریم خلیج گرگان و میانکالــه و تالاب انزلی، به پیامدها و 
آثار سیاســی، اقتصادی و اجتماعی این موضوع اشاره کرد و 
گفت: بر اســاس قانون، مسئولیت این طرح بر عهده وزارت 
نیرو است اما باید در این طرح نظر استانداران مرتبط و سایر 
دســتگاه ها نیز به منظور فراگیــری و جلوگیری از اختلاف 
نظرها اخذ شــود.وی همچنین اجرای هر طرحی در کشور 
بویژه در عرصه های طبیعی را نیازمند برخورداری از پیوست 
زیســت محیطی دانست و گفت: اجرای طرح طبیعت گردی 
در جزیره آشوراده همانطور که در طرح نیز عنوان شده است 
بایــد با رعایت کامل موارد مرتبط بــا صیانت از این منطقه 
باشــد.در این جلسه که وزرای نیرو، راه و شهرسازی، میراث 
فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری و نیز معاون رییس 
جمهــور و رییس ســازمان حفاظت محیط زیســت حضور 
داشتند؛ عملکرد وزارت نیرو در تامین نیاز آب محیط زیستی 
حوضه های تالابی کشور در سال آبی ۱۳۹۸-۹۹ و نیمه اول 

سال آبی ۱۳۹۹-۱۴۰۰ ارایه شد.
وزیر نیرو با اشــاره به تفاهم نامه های امضاء شده با سازمان 
حفاظت محیط زیست برای تعیین حقابه تالاب های کشور، 
از تهیه طرح ســازگاری با شــرایط کم آبی برای ۳۱ استان 

کشور با توجه به کاهش نزولات جوی خبر داد.
رییس ســازمان حفاظت محیط زیست نیز با ابراز خرسندی 
از به رسمیت شناخته شدن حقابه تالاب ها، اظهار امیدواری 
کــرد که با همکاری همه دســتگاه ها بتــوان از میزان آب 
تخصیص یافته به خوبی صیانت کرد تا محیط زیست کشور 

آسیب کمتری از بابت خشکسالی پیش رو ببیند.
همچنیــن پس از ارایه راهکارهای تســهیل تبادل آب بین 
خلیج گرگان و دریای خزر توســط پژوهشگاه ملی اقیانوس 
شناسی مقرر شد؛ پس از انجام آزمایش های زیست محیطی 
روی رســوب و نقشه برداری از منطقه و برآورد حجم دقیق 
لایروبــی،  اجرای مســیر تبادل آبی از تنگــه های چپقلی،  
آشــوراده به عرض ۲۰۰ متر و عمق ۵/۱ متر در دهانه خلیج 

گرگان امسال و در همین دولت انجام شود.
همچنین طرح جامع حفاظــت و احیای تالاب زریوار که در 
شورای برنامه ریزی استان کردستان اصلاح و بهنگام سازی 

شده به تصویب اعضاء رسید.
در این جلسه همچنین مقرر شد راهکارهای اصلاح حد بستر 
و حریــم خلیج گــرگان و میانکاله و تالاب انزلی از ســوی 
وزارت نیرو تهیه شــود و وزارت کشور و استانداران و سایر 
دستگاه ها یکماه فرصت داشــته باشند تا نظرات خود را به 
این وزارتخانه ارایه کنند و در جلســه آتی ستاد ملی دوباره 

مطرح شود.

رئیــس مجلــس گفــت: در حوزه کســب 
و کارهــای خانگــی باید مراقبــت کرد تا 
سوداگری ها و کسب های بی زحمت و بدون 

پرداخت مالیات ایجاد نشود.
به گــزارش خبرگــزاری مهــر، محمدباقر 
قالیبــاف رئیــس مجلس در نشســت ارائه 
شــیوه مطلوب حمایت از کسب و کارهای 
خرد و خانگی اظهار کــرد: زنجیره اقدامات 
حمایتی از کسب و کارهای خرد در مجلس 
و در فضــای اقتصادی متفــاوت از یکدیگر 
و در عین حال به یکدیگر وابســته اســت. 
زنجیره تولید، ترویج، بازاریابی و مصرف باید 
به نحوی باشــد که حمایت های هدفمند و 

اصولی صورت گیرد.
وی افــزود: حمایت ها از کســب و کارهای 
خانگــی بایــد مقید به زمان و مشــروط به 
رشد باشد و اگر این اتفاق نیفتد، تجربه های 
تلخی که در صنعت خــودرو و فولاد اتفاق 
افتاد و شاهد آن بودیم که حمایت های بدون 
ضابطه و بی بازده رخ داد، تکرار می شــود و 
رانت ایجاد خواهد شد. همچنین باید مراقبت 
کرد تا سوداگری ها و کسب های بی زحمت 

و بدون پرداخت مالیات ایجاد نشود.
رئیــس قوه مقننه کشــورمان تاکید کرد: ما 
باید بدانیم که در شرایطی هستیم که منابع 
محدودی را در اختیار داریم و راهبرد خود را 
توسعه مبتنی بر این محدودیت ها قرار دهیم. 
این محدودیت ها، محدودیت هایی است که 
برخی مســائل نظیر تحریــم و کرونا ایجاد 
کرده است و متأســفانه برخی مسائل نظیر 
خودتحریمی هایی که نظام اجرایی و اداری 

به مــا تحمیل می کند، یکی از مشــکلاتی 
اســت که با آن مواجه هســتیم و حتی اگر 
مسئله تحریم حل شــود باید ببینیم با خود 
تحریمی نظام اداری و اجرایی چه می شــود 

کرد.
وی خطــاب به کارشناســان، متخصصان و 
مدیران حاضر در این نشست گفت: زنجیره 
اقداماتــی که در قوه مقننه و ســایر قوا باید 
انجام شــود، با اقدامات صــورت گرفته در 
فضای کســب و کار متفاوت اســت و من 
از شما درخواســت می کنم که به ما کمک 
کنید و بگویید که در این مسیر چه اقداماتی 
می توانیــم انجام دهیم. ما در ۵ تا ۶ ســال 
گذشــته قوانین کافــی در عرصه حمایت از 
کســب و کار و تولید به تصویب رسانده ایم 
که اگر بتوانیم با نظــارت مطلوب آنها را به 

درستی اجرا کنیم، کفایت می کند.
قالیباف با انتقاد از بوروکراســی اداری حاکم 
بر کشور گفت: بوروکراسی به اسب سرکشی 
تبدیل شــده اســت به هیچکس پاسخگو 
نیست و مشکلات فراوانی را در مسیر کسب 
و کارهای خــرد و حتی کلان ایجاد می کند 
و حل این موضــوع در چارچــوب زنجیره 
اقدامات یکی از اموری است که باید به آنها 
توجه شود. همچنین مسئله اقتصاد دولتی که 
۸۰ درصد اقتصاد ما در حال حاضر شامل آن 
می شود و باعث ایجاد کوه رانتی شده است، 

یکی دیگر از مشکلات است.
وی در بخش دیگــری از صحبت های خود 
با بیان اینکه پلتفرم ها در کســب و کارهای 
خرد و خانگی، عرصه جدیدی را پیش روی 

این کسب و کارها قرار داده است، گفت: این 
روش کسب و کار، رفته رفته فاصله کسب و 
کار خــرد و کوچک و بزرگ را کم می کند و 
این تجربه را ما در پلیس + ۱۰ و در نیروی 
انتظامی داشــتیم و شاهد این بودیم که چند 
برابر شــاغلان فعال در نیروی انتظامی در 
بســتر پلتفرم ها مشغول کار شــدند و یک 
درآمد پایــداری نیز برای نیــروی انتظامی 

ایجاد شد.
قالیبــاف تصریح کــرد: ایــن کار در حوزه 
قانونگذاری نیز تأثیرات مثبتی داشــت و تا 
پیش از آن قانونگذار تاکید داشــت که تنها 
افســران می توانند جریمه صــادر کنند، اما 
بعد از آن شــاهد اســتفاده از فناوری های 
نوین نظیر اســتفاده از دوربین های نظارتی 
ترافیکی بودیــم که تأثیرات فرهنگی نیز در 
جامعه داشت و امروز دیگر همه پلیس ۱۱۰ 
و پلیس + ۱۰ را می شناســید، چرا که اثرات 
فرهنگی و تســهیل گری اش را در جامعه 

گذاشته است.
رئیس مجلس شــورای اســلامی در پایان 
گفــت: اگــر فهم مشــترک بیــن فعالان 
اقتصــادی، کارشناســان و صاحب نظران و 
همچنین قوای مجریه و مقننه ایجاد شــود، 
می توانیم اتفاقات خوبی را در عرصه حمایت 
از کسب و کارها و رونق اقتصادی رقم بزنیم 
و در مســیر خنثی ســازی تحریم ها حرکت 
کنیــم، ما در مجلس نیز بعُــد نظارتی را در 
اولویت کار خود قرار داده ایم و حتماً در این 
جهــت حرکت خواهیم کــرد که تصمیمات 
گذشته در حوزه حمایتی به خوبی اجرا شود.

ســخنگوی دولــت گفــت: متخصصیــن 
مــا در دولت دلســوزانه و خیلی روشــن 
 FATF دیدگاه های شان درخصوص لوایح
را به مجمع تشــخیص مصلحت نظام ارائه 

داده اند.
علی ربیعی ســخنگوی دولــت در گفتگو 
بــا خبرنگار مهر در پاســخ به ســوالی در 
خصــوص اینکــه دبیر مجمع تشــخیص 
اعلام کــرده دولت پاســخ ابهامات مجمع 
در خصوص لوایح FATF را نداده اســت، 
اظهار کرد: من این ادعــا را تائید نمی کنم 

زیرا پاســخ ابهامات را داده ایم. متخصصین 
ما در بانک مرکزی، وزارت اقتصاد، وزارت 
امور خارجه و معاونت حقوقی رئیس جمهور 
دلســوزانه و خیلی روشن دیدگاه هایشان را 

ارائه داده اند.
ربیعی بابیان اینکه اگر مشکل لوایح مربوط 
به FATF حل شــود به نفــع ملت ایران 
اســت، گفت: اشــکالات و زیان هایی که 
مجمع از لوایح FATF می گیرد هم قابل 
رفع اســت و به این شکل هم که می گویند 

نیست.

وی ادامــه داد: اگــر FATF یــک یا دو 
درصد هم هزینه ریســک را افزایش دهد، 
۱۰ درصــد تمــام معاملات خارجی شــما 

گران تر خواهد شد.
ســخنگوی دولت با تاکید بــر اینکه ما به 
طور روشــن دیدگاه های خودمان را درباره 
FATF به مجمع گفته ایم، اظهار کرد: ما 
از کسانی  افرادی شایســته و متخصص تر 
همچون ظریــف و همتی که این دیدگاه ها 
را در مجمــع تشــخیص مطــرح کرده اند، 

نداریم.

جهانگیری:

اختصاص منابع مالی برای احیای خلیج 
گرگان ضروری است

قالیباف:

اجازه ندهیم کسب و کارهای بی زحمت و 
بدون پرداخت مالیات ایجاد شود

ربیعی:

پاسخ ابهامات مجمع درباره FATF را داده ایم

 حجت الاسلام سالک از فضای انتخابات ریاست جمهوری و 
مشارکت مردم گفت

برجام و رابطه با آمریکا نباید پاشنه 
آشیل انتخابات شود

خداحافظی ال جی از بازار 
تلفن هوشمند

شرکت ال جی الکترونیکس با هدف یکپارچه کردن 
فعالیت هایش و متمرکز شدن به پروژه های آتی مانند 
قطعات خودروی برقی، واحد ارتباطات موبایل ضررده 
خود را تعطیل می کند و نخســتین برند بزرگ تلفن 

هوشمند شد که از این بازار خارج می شود.
به گزارش ایسنا، شرکت ال جی در بیانیه ای اعلام کرد 
در ۳۱ ژوییه به تولید و فروش تلفن همراه خاتمه می 
دهد تا منابع خود را در حوزه های برخوردار از رشد مانند 
خودروهای برقی، خانه هوشــمند، روباتیک و هوش 
مصنوعــی متمرکز کند. تلفن ها ۸.۲ درصد از فروش 
ال جی را در سال میلادی گذشته تشکیل دادند. ضرر 
کوتاه مدت در درآمد این شرکت پیش بینی می شود 
اما انتظار می رود این تعطیلی نهایتا در بلندمدت به نفع 
این شرکت باشد. ال جی کسب و کار قطعات خودرو 
را تقویت خواهد کرد و به طراحی فناوری های موبایل 

مانند شبکه نسل ششم و دوربین ها ادامه می دهد.
ارزش ســهام ال جی در پی اعلام این خبر ۴.۱ درصد 
صعود کرد. شــرکت ال جی دیسپلی که زیرمجموعه 

این شرکت است هم حداکثر ۶.۳ درصد صعود کرد.
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ســخنگوی وزارت امــور خارجه گفت: 
آنچه بین ایران و چین امضا شده حاوی 
هیچ قــرارداد، عدد و رقم و اعطای حق 
انحصاری و تعهد مشــخصی برای دو 

طرف نیست.
بــه گــزارش خبرنــگار مهر، ســعید 
خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه 
عصر امروز )دوشنبه( در نشست خبری 
اظهار کرد: آنچه بین ایران و چین امضا 
شــده حاوی هیچ قرارداد، عدد و رقم و 
اعطای حق انحصاری و تعهد مشخصی 

برای دو طرف نیست.
خطیــب زاده گفت: برخــی نگرانی ها و 
شــایعاتی مطرح شد که برخی نیروهای 
ایران مستقر خواهند  نظامی خارجی در 

شد که کاملًا مردود است.
وی ادامــه داد: ســندهای همکاری در 
گذشــته هم وجود داشــته و مربوط به 
یک کشور یا دو کشور نیست. متاسفانه 
برخــی بزرگ نمایی ها در این خصوص 
صــورت می گیرد. این ســند چارچوب 
همکاری هــای ایران و چیــن را در ۲۵ 
اسفند سال آینده مشخص می کند اما به 
معنای یک قرارداد نیست. هر قراردادی 
از ایــن چهارچــوب و تفاهمنامه بیرون 

بیاید، مدت زمان آن تعیین خواهد شد.
داد:  ادامه  خارجــه  وزارت  ســخنگوی 
همکاری میان ایران و کشورهایی مانند 
هندوســتان و روسیه نیز وجود دارد و ما 
امســال دهمین ســال قرارداد مشترک 

میان ایران و روسیه را داریم.
خطیــب زاده با بیان اینکــه هیچ طرح 
گام به گامی مطرح نبــوده و ایران نیز 
چنین طرحی را نپذیرفته اســت، گفت: 
آن چیزی کــه می تواند به برجام کمک 
کند این اســت که تمامی تحریم هایی 
که در زمان ترامپ وضع شــده برداشته 
و همه تحریم هایی کــه با عنوان های 
مختلف در این مدت اعمال شــده رفع 
و راســتی آزمایی گردد. در کمیســیون 
مشترک روز جمعه موضع ایران در این 

خصوص کاملًا تبیین شد.
وی با بیان اینکه اگر ایالات متحد مسیر 
غلط گذشــته را اصلاح کند اســتقبال 
می کنیم، گفت: فــردا گفتگوهای میان 
ایــران و طرف هــای باقــی مانده در 
برجام صورت خواهد گرفت و هیچ گونه 
مذاکره مستقیم و غیر مستقیم با آمریکا 

نخواهیم داشت.
سخنگوی وزارت امورخارجه تاکید کرد: 
آنچه میــان ایران و چین امضاء شــده 
معاهده و قرارداد نیســت و هیچ ســند 
حقوقی و تعهــد آوری هم وجود ندارد. 
وزارت امور خارجه مســئول اجرای این 
توافقنامه نیســت بلکه هماهنگ کننده 

است.
خطیب زاده در پاسخ به ســؤالی درباره 
اینکه اقدامــات ایران برای بازگشــت 
بــه تعهدات برجامی در چــه مرحله ای 
از لغو تحریم ها توســط آمریکا صورت 
می گیــرد و نقــش مجلــس در فرآیند 
راســتی آزمایی تحریم ها چیست؟ بیان 
کرد: آنچه فردا اتفاق می افتد هیچ فرقی 
با کمیســیون های مشترکی که تا الان 
بوده ندارد. فردا کمیســیون ادواری بین 
ایران و ۱+۴ اســت. قرار بود در اسفند 
برگزار شــود که تاریخ نهایی نشده بود. 
قرار شــد در اوایل فروردین به صورت 
آنلاین برگزار شود اما چون گفت وگوها 
ناقص بــود، برگزاری جلســه بعدی به 

صورت حضوری مقرر شد.
وی ادامه داد: دســتور کار جلســه فردا 
علیه  آمریکا  ظالمانــه  تحریم های  رفع 

ایران و چگونگی اجرای تعهدات مقابل 
است. این موضوع جلسه اخیر کمیسیون 
بحث های جدی  اســت.  بوده  مشترک 
مطرح شــده است و فردا معلوم می شود 
۱+۴ می توانــد منافع ما را تامین کند یا 

خیر.
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره سند 
برنامه همکاری جامع ایران و چین تاکید 
کرد: این ســند قرارداد نیســت، حضور 
نیروهــای خارجی در ایران از اســاس 
مردود است چون مخالف قانون اساسی 
ایران است. این موضوع مطرح نیست و 

بیشتر نگرانی آفرینی است.
خطیــب زاده درباره اینکــه آیا امکان 
امضای این ســند با کشــورهای دیگر 
وجود دارد؟ گفت: هــم امکانش وجود 
دارد و هم قبلًا بوده است. با روسیه هم 
سندی داشــته ایم که باید آن را تجدید 

کنیم.
وی درباره ادعای روزنامه وال اســتریت 
ژورنال درباره حصول دو توافق در وین، 
گفت: اینکــه ۱+۴ در کجا و چگونه با 
آمریــکا صحبت می کند بــه خود ۴+۱ 
براســاس دستورکار  مربوط است. فردا 
کمیسیون درباره مســیر رفع تحریم ها 
گفت وگو می کنیم. ۱+۴ از ما خواســته 
را  اقدامــات جبرانی  توقــف  چگونگی 

عنوان کنیم.
اســت،  روشــن  مســیر  گفــت:  وی 
تحریم های آمریکا تماماً باید برداشــته 
و راســتی آزمایی شود. ما فقط یک گام 
داریم. آن یک گام هم شــامل برداشته 
شدن همه تحریم های آمریکاست و در 
مقابل آن ایران آمادگــی دارد اقدامات 
جبرانی خــود را متوقف کند و به عقب 

برگرداند.
ســخنگوی وزارت خارجه درباره ســفر 
نخســت وزیر کره جنوبی به تهران در 
روز های آینده گفت: درخواستی بوده و 
ما از این سفر اســتقبال کردیم. مسائل 
تعیین جزییات فنی ســفر در حال اتمام 
اســت و به محض نهایی شــدن آن را 
اعــلام می کنیم. انتظار داریم نخســت 
وزیر کــره با خــودش راه حل هایی که 
برای آزادسازی منابع مسدود شده ایران 
در کره اســت را بیــاورد. این موضوع 
روابط دوجانبه را شدیداً تحت تاثیر خود 
قرار داده اســت. این سفر ضمن اینکه 
می توانــد در ارتقــای روابط کمک کند 
اما نخســت وزیر کره باید با دست پر و 
راه حل های اجرایی و عملیاتی وارد ایران 
شود.خطیب زاده درباره اعلام رسانه های 
کره ای مبنی بــر آزادی نفتکش گفت: 
موضوع کشــتی کره ای یــک موضوع 
کاملًا متفاوت از روابط دوجانبه اســت. 
از  درخواســت های جدی  کــره  دولت 
ما داشــته و کاپیتان هم ســوء ســابقه 
نداشته و ما پیشنهادهای خود را به مقام 
قضایی ارائه کردیــم و مقام قضایی به 

محض اینکه به نتیجه برسد سخنگوی 
قوه اعلام خواهد کــرد. وزارت خارجه 
توصیه های خود را به قوه قضاییه اعلام 

کرده است.
خارجه  وزیــر  اظهــارات  دربــاره  وی 
عربســتان و اینکه عربســتان باید در 
مذاکــرات ایران و ۱+۴ حضور داشــته 
باشــد، نیز گفت: متاســف هستیم که 
همچنان شجاعت گفت وگوهای خارج از 
قدرت های فرامنطقه ای در ریاض شکل 
نگرفته اســت. همچنان نگاه ریاض به 
پایتخت های دیگر خارج از منطقه است.
ســخنگوی وزارت امور خارجــه ادامه 
داد: موضــع عربســتان در قبال برجام 
شناخته شده است چراکه زمان مذاکرات 
اقدامــات مخربــی انجــام داد. برجام 
گفت وگــو و مهر و موم شــد و بر روی 
طاقچه گذاشــته شــد. توصیه می کنیم 
منطقه ای  گفت وگوهای  به  عربســتان 
بازگــردد زیرا آغوش منطقه به ســوی 

عربستان باز است.
ظریــف درباره پخش ســریال گاندو و 
اینکه آیا فشاری از سوی وزارت خارجه 
و ظریف بــرای جلوگیری از پخش این 
با  سریال صورت گرفته اســت؟ گفت: 
نردبان دروغ نمی شــود بــه بام حقیقت 
رســید. مادامی که این سریال پلیسی و 
تخیلی حساب می شــد اصحاب هنر و 
رســانه باید اظهارنظر می کردند ولی از 
سازندگان این سریال اصرار زیادی دارند 
که اینها مبتنی بر ســند است و آن را به 

عنوان مستند معرفی می کنند.
وی ادامــه داد: اگر این ســند اســت و 
سندی دارند حتماً به مراجع ارجاع دهند 
که معرفی کنند وگرنه دون شــأن نظام 
جمهوری اســلامی اســت که براساس 
سفارش پروژه ای برای تخریب یکی از 
ارکان حاکمیت جمهوری اسلامی ایران، 

یک سریال ساخته شود.
سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: 
پروژه های سفارشی و محفلی نمی تواند 
ارزش دیپلمات هــای ایرانی را کم کند. 
بنابر شــواهد و ســکوت صدا و ســیما 
می توان تصور کرد که دوستان در صدا 
و ســیما این ســریال را دون شأن خود 
می دانســتند و اینکه سریال متوقف شد 
جای سؤال دارد. آنهایی که پول ساخت 
آن را داشــتند و چندین قســمت آن را 
پخش کردند قطعاً می توانند آن را ادامه 

داده و پخش کنند.
خطیب زاده تاکید کرد: هیچ فشــاری از 
دولت و وزارت خارجه نبوده اســت جز 
تک و توک اظهارنظراتی که مثل امروز 

بیان شد.
وی دربــاره مطالــب مطرح شــده در 
خصوص فروش املاک سفارت ایران در 
ترکیه گفت: ایران در بسیاری از کشورها 
دارای ملک ها و زمین هایی است و طبق 
قانون وزارت خارجه مســتقلًا نمی تواند 

تصمیمی درباره این املاک بگیرد چون 
ملی هســتند و هیأت دولت باید راســأ 
تصمیــم بگیرد که کدام فروخته و کدام 

حفظ شود.
ســخنگوی وزارت امــور خارجه درباره 
اظهارات وزیر خارجه فرانســه مبنی بر 
اینکه ایران نباید مرتکب هرگونه نقض 
تعهدات شود، گفت: انتظار ما از فرانسه 
حرکت در مسیر ســازنده و بازگشت به 

اجرای تعهداتشان است.
خطیــب زاده با بیــان اینکــه اروپا در 
کنار آمریــکا در اجــرای تعهدات خود 
کوتاهی کرده است، گفت: توصیه ما به 
طرف های اروپایــی همانگونه که آقای 
ظریــف در تماس با وزیــر امور خارجه 
فرانســه مطرح کرده این بــوده که راه 
آســان تر را پیش بگیرند. پاسخ ایران به 

اقدامات آنها روشن خواهد بود.
وی درباره نشســت فردای کمیســیون 
مشترک برجام در وین نیز بیان کرد: نه 
به وعده ها نه به پالــس مثبت و منفی 
روی کار آمدن بایــدن اهمیت ندادیم. 
آنچــه برای ما مهم اهمیت دارد عمل و 
اقدام آمریکاست. اینکه دستور کار جلسه 
کمیسیون مشترک به نتیجه می رسد یا 
نــه به این برمی گردد کــه اروپا و ۴+۱ 
بتوانند تعهــدات آمریکا را به آن متذکر 

شوند.
ســخنگوی وزارت امــور خارجه گفت: 
برجام زنده اســت به خاطر اینکه ایران 
بســیار صبورانه و مسئولانه رفتار کرده 
و هزینه هــای حفظ برجام تا به امروز بر 
دوش ایران بوده است. این پنجره تا ابد 
باز نیســت و فردا هم بسته نخواهد شد. 
آنچه در ســفر گروسی به تهران توافق 
کردیم یک توافق سه ماهه بود که یک 

ماه از آن گذشته و دو ماه مانده است.
ســخنگوی وزارت خارجه درباره ارسال 
واکسن اســپوتنیک به کشورمان گفت: 
وزارت خارجــه در بحبوحــه فراگیری 
کرونا نامه ای بــه مقامات عالی نظام و 
وزارت بهداشــت نوشــت و موضوعات 
درباره واکسن را پیش بینی کرد و گفت 
در طول این مدت همه اقدامات خود را 
برای رفــع موانع در این خصوص انجام 

داده است.
خطیــب زاده گفت: هــرگاه چیزی را از 
وزارت امور خارجه خواســتند به جدیت 
دنبال شــده اســت از جملــه در مورد 
واکســن اســپوتنیک که آقای ظریف 
در سفر به مســکو درخواست را مطرح 
کردند.وی ادامه داد: مقداری از واکسن 
که با طــرف روس صحبت کردیم وارد 
شــده و توافق برای تولید مشــترک را 
نیــز انجام دادیم و بــه این هم متوقف 
نبوده و ما با طرف های هندی و کوبایی 
امور  وزارت  داشتیم.سخنگوی  توافقاتی 
خارجه خاطرنشــان کــرد:  کواکس در 
چند روز آینده تعدادی واکسن را ارسال 
می کنــد. فکر می کنم واردات واکســن 
تسریع هم خواهد شد و اگر هند واکسن 
خود را بفرســتد، به چنــد میلیون دوز 
واردات خواهیم رسید و البته طبق گفته 
وزارت بهداشــت مسیر تولید واکسن در 

مسیر خود دنبال می شود.
خطیب زاده درباره نقش مجلس شورای 
اســلامی درباره نظارت بــر توافق نامه 
با چین گفت: مجلس شــورای اسلامی 
اساســا بر همه چیز مــی تواند نظارت 
کند، مجلــس همه توافقات حکومتی را 
می توانــد نظارت کند اما اینکه بخواهد 
همــه قراردادهایــی کــه در ذیل این 
قرارداد منعقد می شــود را تصویب کند، 

امکانپذیر نیست زیرا صدها توافق میان 
شــرکت های خصوصی ایــران و چین 
بســته می شــود که نیاز به طی مسیر 

مجلس نیست.
وی درباره آخرین وضعیت دارایی های 
ایران در کره جنوبــی گفت: وند کار از 
ســوی کره به کندی انجام می پذیرد. 
درباره کشتی کره ای نیز این کشتی در 

حال طی روند حقوقی خود است.
اینکه  ســخنگوی وزارت خارجه گفت: 
دولت عربســتان به این نتیجه برسد که 
آمادگــی دارد برای گفت وگوهای درون 
منطقــه ای، ما اســتقبال می کنیم ولی 
اینکه الان پیامی رد و بدل شــده است، 
چنین نیســت. از طریــق کویت و بقیه 
پیام هایی داده شده و پیام هایی را دادیم.

خطیب زاده درباره سفر منطقه ای ظریف 
به آســیای مرکزی اظهار داشت: هفته 
پیش ظریف به تاجیکستان رفت و چهار 
کشور دیگر که حوزه  مشترکات فرهنگی 
و دینی و ... ما هستند در این هفته انجام 
می شــود. با همه کشــورها موضوعات 
جدی دوجانبه داریم. در چارچوب ۵+۱ 
یا ۲+۵ هم آمادگی همکاری داریم. اگر 
کرونا نبود شــاید این ســفر باید زودتر 

انجام شود.
ســخنگوی وزارت خارجــه در افزایش 
فروش نفت از ســوی ایران گفت: نفت 
یکــی از مهمترین حوزه های راســتی 
آزمایی ما در خصوص رفع تحریم هاست. 
برای بازپس گیری ســهم خود از بازار 
نفت البتــه منتظر رفع تحریم ها نبودیم. 
آمارهای رســمی و غیررسمی حاکی از 
آن است تلاشگران صنعت نفت بتوانند 

صادرات را انجام دهند.
راســتی  خطیب زاده خاطرنشــان کرد: 
آزمایــی حوزه نفت یکی از ســاده ترین 
حوزه هاست چون ما مشتری های دائمی 

در این حوزه داریم.
وی درباره تحــولات موزامبیک، گفت: 
ریشه تروریسم و افراطی گری در همه 
جای دنیا مشترک است و پاسخ مشترک 
می طلبد. آمادگی داریم تجربیات خود را 
برای چگونگی مبارزه با این پدیده شوم 

در اختیار دولت موزامبیک قرار دهیم.
سخنگوی وزارت خارجه گفت: در دوران 
اوباما برخی تحریم ها برداشته نشده بود 
ولــی بر روی کاغذ برخــی تحریم ها را 
دولت اوباما اجرایی نمی کرد. امروز آنچه 
می گوییم این است که باید برگردیم به 
ژانویــه ۲۰۱۵ و تحریم هایی که آمریکا 
اضافه کرده است و برچسب های آنها را 
عوض کرده و همــه این تحریم ها باید 

برداشته شوند.
وی گفت: گفتگوهای اخیر فنی اســت. 
مــا به ۱+۴ گفتیم بایــد همه تحریم ها 
برداشته شود و آنها جزییات خواستند و 

ما جزییات را در اختیار آنها قرار دادیم.
خطیب زاده  گفت: ما به سیاست داخلی 
آمریکا کاری نداریــم زیرا ما فقط یک 

ایالات متحده بیشتر نمی شناسیم.
ســخنگوی وزارت امــور خارجه درباره 
اخبار منتشــر شــده مبنی بر آزادسازی 
برخی منابــع مالی ایــران در خارج در 
آســتانه نشســت وین گفت: این اخبار 
در راســتای انحراف از دستورکار جلسه 
اســت. ما اقدامات جزیی را نمی پذیریم. 
دســتور کار مذاکرات فــردا، رفع جامع 
تحریم های آمریکاســت. اگر بتوانیم با 
این توافق با ۱+۴ برســیم و آنها بتوانند 
تعهد آمریکا را تضمین کنند، مســیر باز 

می شود.

»لاریجانی« با حمایت 
اصلاح طلبان کاندیدای 
ریاست جمهوری می شود

عضو شورای مرکزی حزب مردم سالاری گفت: »علی 
لاریجانــی« قطعا با حمایــت اصلاح طلبان می خواهد 
کاندیداتوری خــود را اعلام کند و خود را جدا از جریان 

اصلاحات نمی داند.
داریوش قنبری عضو شــورای مرکــزی حزب مردم 
سالاری در گفتگو با خبرنگار مهر، درباره حضور جریان 
متبوعش در انتخابــات ۱۴۰۰، گفت: با توجه به اینکه 
به زمان ثبت نام نزدیک می شویم، فرصت زیادی برای 
معرفی نامزد انتخابات ریاســت جمهوری باقی نمانده 
است. بنابراین هرچه ســریع تر باید نظر اصلاح طلبان 
در عرصه انتخابات اعلام شــود و این کار به تشکیلات 
وحدت بخش محول شده و بررسی های لازم درباره افراد 

مطرح در حال انجام است.
وی افــزود: جریان اصلاحات ضمن ســنجش پایگاه 
مردمی افراد مطرح شــده، به سمت کاندیدایی خواهد 
رفت که احتمال رای آوری بالایی داشته باشد. موفقیت 
جریان اصلاحات و ذائقه مردم از جمله مواردی اســت 
که مورد توجه تشــکیلات وحدت بخش اصلاح طلبان 
است. قطعا کاندیدایی شانس حمایت اصلاحات را دارد 
که پشــتوانه مردمی خوب و بالایی داشته باشد و بتواند 
به عنــوان نماینده این جریان اقبال عمومی مردم را به 

سمت خود جذب کند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: کاندیدایی که 
مطرح می شــود قطعا باید اصلاح طلب باشد، اما صرفا 
اصلاح طلب بودن مهم نیست. نماینده این جریان باید 
حتما دارای وجهه مردمی و ســبد رای باشد. تحلیل و 
ارزیابی من این اســت که اصلاح طلبان شــخصی را 
معرفی خواهند کرد که احتمــال پذیرش بالایی میان 

مردم داشته باشد.
قنبری درباره نامزدهــای احتمالی جبهه اصلاحات در 
انتخابــات ۱۴۰۰ نیز گفت: علی لاریجانی، اســحاق 
جهانگیری، سید حسن خمینی، محمدرضا عارف، مسعود 
پزشکیان و محمدجواد ظریف از جمله افرادی هستند که 
در چارچوب جریان اصلاحات و اعتدال مدنظر هستند. 
باید صبر کرد و دید آیا نامزد دیگری اضافه می شود و یا 
کدام یک از این افراد به عنوان کاندیدای نهایی معرفی 

خواهد شد.
وی خاطرنشــان کرد: از میان افرادی که نام آنها برده 
شد، کســانی هستند که خودشــان اعلام کرده اند که 
کاندیدا خواهند شد و بعضی هم هنوز حضور در انتخابات 
۱۴۰۰ رد یا تایید نکرده انــد. در حال حاضر اصلاحات 
یا بخش هایی از این جریان انتظــار دارند که این افراد 
اعلام حضور کنند. در مجموع بعد از اینکه مشــخص 
شود چه کسانی تمایل به کاندیداتوری دارند، تشکیلات 
وحدت بخش اصلاح طلبان پایگاه مردمی و ســبد رای 
آنها را بررســی خواهد کرد تا فردی که احتمال پیروزی 

بیشتری دارد به عنوان کاندیدای نهایی معرفی شود.
این فعال سیاســی اصلاح طلب درباره حمایت جریان 
اصلاحات از »علی لاریجانــی«، بیان کرد: لاریجانی 
اعلام کند اصلاح طلب اســت یا اعلام نکند، مواضعی 
که در سال های گذشته داشــته او را به سمت اردوگاه 
اصلاحات آورده است و در این هیچ تردیدی نیست. من 
فکر می کنم لاریجانی هم قطعا با حمایت اصلاح طلبان 
می خواهد کاندیداتوری خود را اعلام کند و خود را جدا از 

جریان اصلاحات نمی داند.
قنبری ضمن اشــاره به اینکــه لاریجانی در چارچوب 
دیگــری وارد انتخابات نخواهد شــد، افزود: کاندیدای 
جریان اصولگرا مشــخص اســت. در میان گزینه های 
اصولگرایان نامی از علی لاریجانی دیده نمی شود و نامی 
از او بر زبان نمی آورند. بنابراین من فکر می کنم قطعا او 
در جریان اصلاحات قرار خواهد گرفت و وارد انتخابات 

خواهد شد.
وی حمایــت نهایی از لاریجانــی را منوط به تصمیم 
تشــکیلات وحدت بخش اصلاح طلبان دانست و گفت: 
همه منتظر هستند تا این تشکیلات نظر نهایی خود را 
اعلام کند و احزاب و تشکل های اصلاح طلب قطعا به 
تنهایی کاندیدایی برای انتخابات ریاست جمهوری معرفی 
نخواهند کرد. این تشــکیلات که متشکل از احزاب و 
اشخاص حقیقی اصلاحات است تصمیمی که مصلحت 

جامعه و جریان باشد را اتخاذ خواهد کرد.

نگاه به بیرون 
مانع»تولید«می شود

مشاور فرمانده کل ســپاه گفت: توجه نداشتن به 
توانمندی های داخلــی و نگاه به بیرون مهم ترین 

دلیل تحقق نیافتن جهش تولید است.
سردار اســماعیل کوثری مشاور فرمانده کل سپاه 
در گفتگو با خبرنگار مهر، با اشــاره به نام گذاری 
ســال ۱۴۰۰ از سوی رهبر معظم انقلاب با عنوان 
»تولید، پشــتیبانی ها و مانع زدایی ها« گفت: این 
شــعار بر اساس یکســری سیاست های کلان هر 
ساله توســط مقام معظم رهبری انتخاب می شود 
تا بر آن اســاس اولویت ها مشخص شده و کارها 

انجام شود.
وی دولت و مجلس را مخاطب اصلی این شعارها 
دانست و گفت: رهبر معظم انقلاب در پیام نوروزی 
علت تحقق نیافتن کامل جهش تولید در سال ۹۹ 
را وجود موانع و همچنین حمایت نشــدن تولید در 
همه بخش ها دانستند، مخاطب اصلی این مطالب، 
مجلس و دولت هســتند، دولت و مجلس هستند 
که باید شــرایط و فضا را آماده تحقق این شــعار 
کنند، یعنی این دولت و مجلس هســتند که باید 
بســترها و لوازم برای تولید را فراهم آورند و موانع 

را از پیش بردارند.

»همه پرسی« نتیجه ای منفی 
برای دولت خواهد داشت

دبیرکل حزب موتلفه اســلامی گفت: همه پرســی 
مردمی نتیجه ای منفی برای دولت خواهد داشت؛ بهتر 
اســت دولت در این چند ماه پایانی به کوشش برای 
حل مشکلات مردم اقدام کند که مشکل مرغ و تخم 

مرغ پدید نیاید.
به گزارش خبرگــزاری مهر، اســدالله بادامچیان در 
اعلام مواضع هفتگی حزب موتلفه اســلامی، درباره 
رهنمودهای نوروزی مقام معظــم رهبری،گفت: در 
راستای گام دوم انقلاب همه باید هر آنچه می توانند 
برای جهش تولید، پشتیبانی از آن و رفع موانع انجام 
دهند و بهترین اقدام، انتخاب رئیس جمهوری اســت 
که در خط ولایت و رجایــی گونه با تمام وجود و به 
کارگیری همه نیروهای دلســوز، این شعار را تحقق 

بخشد.
وی با اشــاره به نقش دو قوه دیگر در تحقق شــعار 
سال،افزود: رئیس قوه قضاییه در سال گذشته اقدامات 
عملی در افزایش تولید و رفع موانع داشت و امسال هم 

ان شاءالله آن را افزایش خواهد داد.
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی اظهار داشت: مجلس نیز 
باید در این زمینه یک کارگروه ویژه تشکیل دهد که 
دارای دانش و تجربه و موقعیت مردمی لازم برای این 
مهم اقتصادی باشــند و با لغو قوانین دست و پاگیر، 
قوانینی را  وضع کنند که در مســیر تحقق این شعار 

سازنده است.
بادامچیان در ادامه درباره انتخابات ۱۴۰۰، گفت: حزب 
موتلفه اسلامی در راستای اهمیت وحدت همه نیروها 
مصوبه ای داشت و تلاش کرد در شورای وحدت و در 
سایر جبهه ها و تشکل های وحدت طلب حضور موثر 

داشته باشد.
وی افزود: اکنون با لبیک به نظر رهبر معظم انقلاب، 
شخصیت های تراز ریاست جمهوری در حزب موتلفه 
اســلامی را مطرح کرده ایم تا ان شاءالله در انتخاب 
نهایی، شــخصیتی با کفایت و با ایمان، عدالتخواه و 
ضد فســاد، دارای عملکرد انقلابی و جهادی، معتقد 
به توانمندی های داخلی، معتقد به جوانان و امیدوار به 
آینده، مسئولیت سخت دولت آینده را با رای ملت به 

عهده بگیرد.
دبیرکل حزب موتلفه اســلامی همچنین درباره سند 
همکاری راهبردی ۲۵ ساله ایران و چین، تاکید کرد: 
ایران راه مطلوب خود را به طور مستقل در روابط بین 
الملل انتخاب کرده و عصبانیت و نگرانی سران سلطه 
طلب آمریکا و برخی کشــورهای اروپایی تاثیری در 

تصمیم گیری های ایران ندارد.
بادامچیان تصریــح کرد: ثبات نظــام و اقتدار ایران 
است که برای ۲۵ سال آینده با قدرت و توانایی های 
گوناگون در صحنه بین الملل و منطقه، سند همکاری 
با کشــوری را امضا می کند که دارای سابقه قرن ها 
تمدن و حکومت بوده و اکنون ابرقدرتی مســتقل در 

جهان است.
وی افزود: ایران و چین در اتاق های اندیشــه ورز خود 
مــی دانند اگر همکاری و همفکری جامع بین این دو 
قدرت بزرگ برقرار باشــد و روسیه، هند، پاکستان و 
کشورهای همراه آنان در غرب آسیا با هم باشند نیمی 
از قدرت جهان را در اختیار دارند و دنیا تحولی شگرف 

خواهد یافت.
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی  گفت: بدیهی است که 
سلطه گران غربی، غرب گراها و غربزده های داخلی از 
این اقدام عصبانی باشند و تحلیل های وارونه داشته 
باشــند که البته تاثیری هم در ملت ندارند و نخواهند 

داشت.
بادامچیان یادآور شد: امضای سند همکاری راهبردی 
۲۵ ساله ایران و چین تصمیم گیری مستقل دو کشور 
قدرتمند است و عصبانیت سلطه گران تاثیری در آن 

نخواهد داشت.
وی در ادامه درباره مذاکــرات برجامی نیز گفت: اگر 
آمریکا بخواهد به برجــام برگردد مواضع ایران کاملا 
شفاف اســت. برجام از نظر ایران یک قرارداد بود که 
طرفهای قرارداد باید به تعهدات خود عمل می کردند 
که ایران عمل کرد اما آمریکا و اروپایی ها عمل نکردند 
و در نتیجه ایران هم نمی توانست یک طرفه به قرارداد 

عمل کند.
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی افزود: حالا هم مواضع 
ما کاملا آشکار است؛ آمریکا کلیه تحریم ها را لغو کند، 
عذرخواهی نماید و ایران راستی آزمایی کند، آنگاه بر 
اســاس منافع متقابل تصمیم گیری نماید درغیر این 
صورت هرنوع نشســت، جز حرف نتیجه ای نخواهد 

داشت و ملت ایران وقت خود را صرف آن نمی کند.
بادامچیان همچنین درباره هم پرسی ملی )رفراندوم( 
گفت: همه پرســی ملی، نظرخواهی از مردم است و 

راهکار آن در قانون اساسی مشخص شده است.
وی تصریح کرد: رئیس جمهور سوگند خورده مجری 
قانون اساسی باشد و طبق قانون اساسی سخن بگوید. 
حال اگر در پی نظرخواهی از مردم است از ملت بپرسد 

که آیا نسبت به ادامه فعالیت دولت او رضایت دارند؟
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی تاکید کرد: وقتی ملت 
یکپارچــه از عملکرد این دولت ناراضی اســت، همه 
پرســی مردمی نتیجه ای منفی بــرای دولت خواهد 
داشت. از نظر ما بهتر است دولت در این چند ماه پایانی 
به کوشش برای حل مشــکلات مردم اقدام کند که 

مشکل مرغ و تخم مرغ پدید نیاید.
بادامچیان در این گفتگو که اولین موضع گیری هفتگی 
این حزب است، سال جدید را که به دو عید میلاد امام 
عصر )عج( متبرک شده اســت به ملت بزرگ ایران، 
رهبر معظم انقلاب، مراجع تقلید و همه ملتهایی که 
نوروز را آغاز سال خود می دانند تبریک گفت و برای 
شهدا و همه ی کسانی که به علت کرونا درگذشته اند 

طلب علو درجات و غفران واسعه الهی داشت.

اخباراخبار

رفع تحریم، تنها گام احیای برجام است
خطیب زاده در نشست خبری:

 وزیر کشور در پایان نخستین نشست استانداران سراسر 
کشــور در ســال ۱۴۰۰ با اشــاره به انتخابات به عنوان 
مهمترین رویداد سیاسی سال جاری گفت: مردمی که پای 
صندوق رای می آیند باید نماینده سلیقه و فکرشان را در 

میان نامزدها داشته باشند.
به گزارش روز دوشنبه ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی وزارت 
کشور، عبدالرضا رحمانی فضلی در حاشیه نشست امروز 
استانداران سراسر کشور که در سالن پیامبر اعظم)ص( در 
محل وزارت کشور برگزار شد با اشاره به اینکه در نشست 
امروز چهار دســتور کار تنظیم بــازار در ایام ماه مبارک 
رمضان، بررسی شرایط امنیت داخلی کشور، روند مدیریت 
بیماری کرونا در مناطق مختلف کشــور و فراهم سازی 
مقدمات برای برگزاری انتخابات خرداد ماه ســال جاری 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت؛ گفت: امروز توفیق شد 
در سال ۱۴۰۰ اولین جلسه حضوری را با استانداران داشته 
باشیم.وی افزود: در این جلسه، استانداران جمع بندی خود 
را از فضای اســتان ها در حوزه های سیاسی، اقتصادی، 

اجتماعی و امنیتی ارائه کردند که روند کلی این شــرایط 
را مثبت ارزیابی می کنند؛ هر چند در حوزه های اقتصادی 
مواجه با برخی مسائل هستند که در جلسه امروز در این 

زمینه هم تصمیم گیری شد.
وزیر کشور با بیان اینکه در جلسه امروز چهار دستور کار 
مختلف مورد بررسی قرار گرفت، خاطرنشان کرد: یکی از 
مسائل مطرح شده موضوع امنیت به ویژه امنیت با نگاه 
انتخاباتی بود. برای انتخابات همیشه بستر امنیت اجتماعی 
و انتظامی را از ماه ها قبل رصد و تحلیل کرده  و اطلس 
امنیتی تدوین می شود و متناسب با آن نیز اقدام می کنیم.
وی اضافــه کرد: طبق گزارش ارائه شــده در این زمینه، 
روند بسیار مثبت و مناسب است و آمادگی های لازم در 
این حوزه وجود دارد.رحمانی فضلی یادآور شد: دستور کار 
دومی که در جلســه امروز مورد بحث و گفت و گو قرار 
گرفت، مسائل اقتصادی است که با توجه به نزدیک شدن 
به ایام ماه مبارک رمضان، اســتانداران در حوزه معیشت، 
افزایش قیمت ها و تامین کالاهای اساسی مردم دغدغه 

هایی داشتند که در این زمینه هم وزیر جهاد کشاورزی و 
دبیر ستاد تنظیم بازار در جلسه با ارائه برنامه، به استانداران 
اطمینان دادند که در حوزه تامین کالاهای اساسی به ویژه 
در ایام ماه مبارک رمضان مشکلی وجود نخواهد داشت و 
با ترتیبی هم که در موضوع مرغ اتخاذ شده، این مساله با 

کمک استانداران حل می شود.
وزیر کشور در ادامه به درخواست وزیر جهاد کشاورزی و 
معاون وزارت صمت در خصوص ذخیره و تامین کالا در 
استان ها اشاره کرد و گفت: در این خصوص قرار شد به 
صورت مشترک تامین و کنترل قیمت کالاها انجام گیرد.
وزیر کشور ضمن تشکر از مردم به خاطر همراهی با ستاد 
ملی مقابله با کرونا گفت: مردم عزیز کشــورمان در روز 
طبیعت امسال هم همراهی کردند و با اقدام خوب صدا و 

سیما و بقیه رسانه ها، مردم هم همراهی کردند.
فرمانده قرارگاه عملیاتی مقابله با کرونا با اشاره به اینکه 
طبق نمودارهای ارائه شــده وزارت بهداشت، موج چهارم 
کرونا یک موج جهانی اســت، گفــت: در همه دنیا موج 

چهارم بیماری شــکل گرفته و در ایران هم این موج به 
وجود آمده و در این مسیر همه ما باید به دستورالعمل های 

ارائه شده از سوی ستاد ملی عمل کنیم.
وی تصریــح کرد: اســتانداران و فرمانــداران به عنوان 
مســئولین قرارگاه های استانی موظف شده اند که ضمن 
افزایش همکاری ها بتواننــد با همکاری و همدلی مردم 

عزیزمان هر چه زودتر به این مرحله چهارم پایان دهند.
وزیر کشور با بیان اینکه موضوع کرونا برای وزارت کشور 
موضوعی چند وجهی اســت، گفت: یک موضوع اصلی، 
جان مردم است که برای ما واقعا سخت است اتفاقاتی در 
این حوزه برای مردم بیفتد و دیگری بحث سیاسی است 
که در این عرصه انتخابات خردادماه را در پیش داریم که 
شیوع کرونا بر مساله مشارکت در انتخابات هم موثر است.
وی اضافه کرد: موضــوع دیگر، ابعاد اجتماعی و امنیتی 
است و در این عرصه، بسته شدن مغازه ها، از رونق افتادن 
کسب و کارها و کاهش فعالیت های اقتصادی، ظرفیت 

ایجاد نارضایتی و تحرکات اجتماعی را دارد.

تهران در وضعیت 
قرمز کرونایی

»عباس نبوی« 
برای انتخابات 
ریاست جمهوری اعلام 
نامزدی کرد

معاون توســعه مدیریت و منابع استانداری تهران با اشــاره به اینکه تهران در شرایط قرمز قرار دارد، 
تاکید کرد: در ادارات با کار ضروری حداکثر تا ۵۰ درصد و ادارات با کار غیر ضرور حداکثر تا ۳۰ درصد 
می توانند کارمندان را به صورت حضوری به کار بگیرند.غلامرضا عباس پاشــا در گفت وگو با ایسنا، 
در تشــریح روند اجرای دورکاری در تهران با توجه به افزایش امارهای کرونا، گفت: بر اساس آخرین 
مصوبات ستاد ملی کرونا در شهرهای قرمز از جمله تهران حداکثر یک دوم کارمندان مشاغل ضروری 
و مهم باید به صورت حضوری فعالیت کنند یعنی می توانند حداکثر تا ۵۰ درصد به صورت حضوری از 
کارمندان استفاده کنند و سایر ادارات هم می توانند حداکثر تا ۳۰ درصد به صورت حضوری از کارمندان 

استفاده کنند یعنی دو سوم کارمندان به صورت دورکار، وظایف خود را باید انجام دهند.

 مدیر مؤسسه تمدن و توسعه اسلامی با برگزاری نشست خبری، آمادگی خود را 
برای حضور در انتخابات ۲۸ خرداد ریاست جمهوری اعلام کرد.

به گزارش خبرنگار سیاســی ایرنا، حجت الاسلام و المسلمین سید عباس نبوی  
عصر دوشنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه با اعلام رسمی نامزدی ریاست 
جمهــوری  در انتخابات ۱۴۰۰، اظهار کرد: صف نامزدهای جریانات و جناح های 
سیاســی کشور انتخابات گسترده و فعال شده است و اگر این مسیر به مشارکت 
فعال در انتخابات منجر شود، امر پرخیر و برکتی است که باید از آن حمایت کرد.



رییس کل بانک مرکزی اعلام کرد:

ضرورت گسترش همکاری  جهانی برای مقابله با تبعات اقتصادی همه گیری کرونا

معاون وزیر نیرو: 

چالش اصلی کشور آب است

3 صنعت،معدن،تجارت

 سه شنبه 17 فروردین 1400
  سال چهارم  شماره 747

»اگر گذشــت در جریــان اصولگرایی 
باشد وحدت، قطعی است« این گزاره ای 
است که حجت الاسلام احمد سالک از 
مطرح  مبارز  جامعه روحانیــت  اعضای 
می کند؛ وحدتی کــه در فاصله نزدیک 
تا ثبت نام کاندیداهای انتخابات ریاست 
جمهوری ســیزدهم هنوز حاصل نشده 
اســت و برخی آن را دور و برخی آن را 

نزدیک می بینند. 
سالک نسبت به هرگونه دوقطبی سازی 
در انتخابات پیش رو هشدار می دهد و 
می گوید این دوقطبی ســازی ها منجر 

به شکاف در جامعه می شود.
این عضو شاخص جامعه روحانیت مبارز 
پیــش بینی می کند آمریکا در آســتانه 
انتخابات ایران، گشــایش هایی را برای 
انتخابــات و دوقطبی  بــر  تاثیرگذاری 

کردن فضا ایجاد کند.
حجت  خبرآنلاین با  مصاحبه  مشــروح 
الاســلام احمد ســالک نماینــده ادوار 
مجلــس و از اعضــای جامعه روحانیت 

مبارز را می خوانید.
*آقای سالک! در فاصله کوتاه باقیمانده 
تا ثبت نام کاندیداهای ریاست جمهوری، 
ارزیابی شــما از وضعیــت فعالیت ها و 
تحرکات انتخاباتی اصولگرایان چیست؟ 

احتمال وحدت وجود دارد یا ...
آنچه مربوط به مجموعه نظام و انقلاب 
است حضور پرشــور و حداکثری مردم 
تعیین  بــرای  رأی  پای صندوق هــای 
سرنوشــت دولت آینده اســت؛ خواسته 
مقام معظم رهبری دولت جوان، انقلابی 
و حزب اللهــی اســت البته ایــن بدین 
معنا نیســت که هر جوانی وارد صحنه 
انتخابات شــود در واقع این جوان باید 
هم رجل سیاسی باشد، پختگی مدیریتی 
داشته باشد و در عین حال، براساس ۱۰ 
بندی که رهبری در آن شــاخصه های 
یک رئیس جمهور را بیان کردند دارای 

سوابق عملکردی باشد.

نکته دیگر اینکه آنچه در شرایط کنونی 
مهم اســت وحدت مجموعــه نیروهای 
انقلابی و ارزشــی در صحنــه انتخابات 
۱۴۰۰ اســت و روی ایــن موضوع باید 
پافشــاری کرد. متاسفانه شــاهدیم که 
برخی از طریق فضای مجازی، بیگانگان 
و برخی عناصر داخلــی تلاش می کنند 

ضربه ای به نیروهای ارزشی وارد کنند.
شورای ائتلاف و شورای وحدت باید به 

یک نقطه نظرات مثبت و قوی برسند
بنابرایــن مدیریت این موضوع، بســیار 
اساســی و مهم اســت و این اتفاق رخ 
نمی دهد مگر در سایه وحدت نیروهای 
انقلابی و ارزشی. هم شورای ائتلاف و 
هم شــورای وحدت بایــد به یک نقطه 
نظرات مثبت و قوی برسند و این نکته  
مهم قابل توجهی اســت. مسئله بعدی 
که باید به آن دقت کرد حول محور دو 
موضوع است. یک موضوع خصوصیات 
ویژه یک رئیس جمهور است که قدرت 
حل موضوعات و مشــکلات را داشــته 
باشد و این معیارها و شاخصه ها از سوی 
مقام معظــم رهبری در ابتدای ســال 

۱۴۰۰ بیان شد.
نکته دوم این اســت که رئیس جمهور 
آینده باید، کشور را به طور نسبی در ابعاد 

مختلــف اعم از ابعاد اقتصادی، صنعتی، 
کشــاورزی، خدمات، مسائل بین المللی، 
سیاسی و ارتباطات با ۱۵ کشور همسایه 
بتواند بشناسد و به بیانی شناخت جامعی 
از این ابعاد داشــته باشــد در واقع این 
شــناخت جامع، حاصل نمی شــود مگر 
اینکه دارای سابقه مدیریتی در همه این 

ابعاد به صورت نسبی باشد.
نکتــه دیگــر، رصد حرکــت بیگانگان 
نســبت به انتخابات ۱۴۰۰ است یعنی 
باید از هرگونه قطب ســازی یا دوقطبی 
کردن نظام پرهیز کــرد. به بیان دیگر 
نمی تــوان یک قطب، بحــث برجام و 
بازگشــت آمریکا به برجام را مطرح کند 
و قطب دیگر مقاومــت و مقابله با این 
حرکت را در دستور کارش قرار دهد. در 
واقع این دوقطبی سازی در ابعاد مختلف 
داخل کشــور به نفــع انتخابات ۱۴۰۰ 

نخواهد بود.
بنابراین آنچه مهم اســت حضور پرشور 
و حداکثــری اســت. ما مــردم خود را 
می شناســیم مردمی با بصیــرت، آگاه 
و پای کار هســتند. رئیــس جمهوری 
که با رقم بالای حضــور مردم انتخاب 
شود اعتبار کشــوری و جهانی اش قابل 
توجه است. بنابراین انتظاری که از توده 

مردم یعنی مردمی که همواره در صحنه 
حاضر بوده اند داریم این است که دشمن 
را در ایــن ناحیه و از این طریق مأیوس 
کنند که انشــاءالله این اتفاق رخ خواهد 

داد.
*به بحث دوقطبی کردن اشــاره کردید 
برخــی این دوقطبی ســازی را موجب 
افزایــش رغبت مردم برای مشــارکت 

می دانند.
خیر. بحث دوقطبی  کردن با رقابت فاصله 
بسیاری دارد در واقع باید رقابتی منطقی، 
معقول و صحیــح و در تراز ملت ایران و 
انقلاب اســلامی به وجود آید بنابراین با 
این موضــوع مخالفتی وجود نــدارد اما 
ایجاد نوعی دوقطبی که موجب شــکاف 
در جامعه شود تا حدود زیادی نگران کننده 
است. متاسفانه کم و بیش شاهد این گونه 
دوقطبی ها هستیم و شواهد این موضوع را 
در گوشه و کنار جامعه و رسانه ها شاهدیم.

در واقع ایــن نوع دوقطبــی می تواند 
بهانه  به دســت دشــمنان دهد و مورد 
سوءاســتفاده آنان قرار گیرد. پیش بینی 
بنده این اســت که آمریکا در مقطعی، 
بعضــی از تحریم هــا را بــردارد و یک 
گشایشــی ایجاد کند و به تعبیری، دون 
بپاشــد برای اینکه بتوانــد به اهداف و 
نیرویی کــه در انتخابــات مدنظر دارد 
برســد اما ملت ما بیدار هســتند و اگر 
آمریکا در مقطعی گشــایش مختصری 
ایجــاد کند متوجــه می شــوند که در 
پشت آن گشایش، فشــارهای سنگین 
اســت. به تعبیری این گشایش ها همان 
چکش چدنی اســت کــه روکش آن از 
مخمل اســت بنابراین باید مراقب بود 
و نبایــد فریب ایــن اقدامات و حرکات 

آمریکایی ها را خورد.
*نقش جریان اصولگرا و اصلاح طلب را 
در ارتباط با این دوقطبی سازی ها چگونه 

ارزیابی می کنید؟
اگر این دو قطبی ســازی در قالب یک 

رقابت سالم باشد مشکلی ایجاد نخواهد 
کرد اما اگر تخریب صورت گیرد و یک 
سری حرکات اجتماعی را ایجاد کنند به 

نفع کل کشور نخواهد بود.
*فکر می کنید مشارکت خوبی را شاهد 

باشیم یا ...؟
در واقــع آن شــور و هیجانی که برای 
انتخابات باید ایجاد شود رخ نداده است 
امیدواریم طی روزهــای آینده و با ماه 
مبــارک رمضان، برکتی در این راســتا 

حاصل شود.
* آقای ســالک! با توجه به اینکه زمان 
زیادی به ثبت نام کاندیداهای ریاســت 
جمهوری باقی نمانــده، روند وحدت در 
جریان اصولگرایی و همچنین رایزنی با 
کاندیداها از جمله آقای رییســی به کجا 

رسیده است؟
امیدواریم وحدت در جریان اصولگرایی 
بــه زودی به نتیجه برســد. با توجه به 
اینکه تا زمان ثبت نــام کاندیداها باقی 
نمانده اســت باید صبر کــرد تا ببینیم 
مصادیق چه کســانی هســتند در حال 
حاضر نمی توان درباره مصادیق ســخن 
گفت انشالله بعدا سخن خواهیم گفت.  
ما از تمام کســانی کــه در تهران برای 
انتخابــات تــلاش و فعالیــت می کنند 
درخواست می کنیم این وحدت را حفظ 
کنند چراکه رقابت بین خودی معنا ندارد 
بلکه رقابــت باید با غیرخودی باشــد. 
بنابراین این مســئله را باید حل کنند تا 

وحدت ایجاد شود.
اصولگرایان چگونه می توانند به وحدت 

برسند؟
به نظر می رسد این کم کردن اختلافات 
هنوز نتیجه ای نداده و اختلافات شورای 
وحدت و شــورای ائتــلاف در جریان 

اصولگرایی همچنان پابرجاست....
یقینا می توانند به وحدت برسند بنده بر 
این باورم اگر تا حدودی گذشت و ایثار 

باشد مشکل وحدت حل می شود

 صاحبخانه ها در تهران
 نمی توانند بیش از 2۵ درصد 

اجاره را بالا ببرند
طبق اعلام وزارت راه و شهرسازی، مصوبه تیرماه 
سال گذشته ستاد کرونا درخصوص تمدید قراردادها 
و میزان افزایش اجاره بها تا تیرماه امسال به قوت 
خود باقی اســت؛ بنابرایــن قراردادهایی که زمان 
تمدید آنهــا تا تیرماه ۱۴۰۰ می باشــد به صورت 
خودکار قابل تمدید است و حداکثر سقف افزایش 

اجاره نیز بر مبنای سال گذشته خواهد بود.
به گزارش ایســنا، تیرماه ســال ۱۳۹۹ ستاد ملی 
کرونا اعلام کرد کــه قراردادهای اجاره باید یک 
سال تمدید شــود. در این خصوص اعلام شد اگر 
صاحبخانه ها در تهران بیش از ۲۵ درصد، در دیگر 
کلانشــهرها بالاتر از ۲۰ درصد و در سایر شهرها 
بیش از ۱۵ درصد اجاره را بالا ببرند مســتاجر می 
توانــد نپذیرد و به مراجع قضایی شــکایت کند تا 
قرارداد او با رقم های اعلامی از سوی ستاد کرونا 

تمدید شود.
روز گذشــته محمود محمــودزاده ـ معاون وزیر 
راه و شهرســازی ـ اعلام کرد که اجرای مصوبه 
ستاد ملی کرونا  درباره قراردادهای اجاره در سال 
۱۴۰۰ و تا سه ماه پس از اعلام رسمی پایان کرونا 
اجباری است. محمودزاده البته گفت که به زودی 
حداکثر ســقف مجاز افزایش نرخ اجاره به زودی 

اعلام می شود.
امروز هم پروانه اصلانــی ـ مدیرکل دفتر اقتصاد 
مسکن وزارت راه و شهرســازی ـ اعلام کرد: بر 
اساس مصوبه ســتاد کرونا در ســال ۱۳۹۹ قرار 
شــد تا قراردادهای اجاره از تیرماه سال گذشته به 
مدت یک ســال به طور خودکار و با نرخ هایی که 
در هر شهر اعلام می شــود، تمدید شود. بنابراین 
قراردادهایی کــه زمان تمدید آنها تا تیرماه ۱۴۰۰ 
می باشــد به صورت خودکار و مطابق مصوبه سال 

گذشته قابل تمدید است.
اصلانی ادامه داد: بعد از تیرماه ۱۴۰۰ نیز بر اساس 
تصمیمی که ستاد ملی کرونا خواهد گرفت، مجدداً 

در این باره اتخاذ تصمیم خواهد شد.
وی تصریح کرد: وزارت راه و شهرســازی درصدد 
اســت تا مصوبه جدیدی را با توجه به شرایط روز، 
تدوین و به تصویب برســاند. ایــن مصوبه جدید 
متناسب با شرایط روز و با توجه به تغییرات قیمتی 

و کاهش رشد قیمت های مسکن، خواهد بود.
اصلانی تصمیم گیری در خصوص پیشنهاد جدید 
وزارت راه و شهرســازی را برای موضوع اجاره بها 
که در حال تدوین اســت برعهده ستاد ملی کرونا 

دانست.
مدیــرکل دفتــر اقتصــاد مســکن وزارت راه و 
شهرسازی یادآور شد: ستاد ملی کرونا سال ۱۳۹۹ 
مصوب کرد تــا حداکثر افزایش میزان اجاره بها و 
رهن در تهران تا ۲۵ درصد، در ســایر کلانشهرها 
تا ۲۰ درصد و در ســایر شهرها تا ۱۵ درصد قابل 

قبول و اجرایی است.
بنابراین گزارش، با وجود آنکه ســال گذشته ستاد 
کرونا برای قراردادهای اجاره ســقف تعیین کرد، 
بررسی های میدانی از دفاتر املاک نشان می دهد 
کــه این مصوبه چندان از ســوی موجران و حتی 
مستاجران جدی گرفته نشــده و عمده قراردادها 
بر اســاس تفاهم طرفین و بعضا بالاتر از نرخهای 
مصوب، منعقد می شــود. اغلب هم مســتاجران 
شــروط مالکان را می پذیرند و کمتر پرونده ای به 

شورای حل اختلاف می رود.

نخستین پرواز فوق العاده 
هما به انگلیس هفته آینده 

انجام می شود
 هواپیمایــی جمهوری اســلامی ایــران »هما« 
در ســومین هفتــه فروردیــن ماه امســال پرواز 
فوق العــاده ای را برای مراجعــت هموطنان مقیم 

انگلیس به کشور برنامه ریزی کرده است.
به گزارش ایرنا بعد از حدود سه ماه توقف پروازها 
به انگلیس، اســفند سال گذشــته مجددا با ادامه 
ممنوعیت پروازهــا به انگلیس موافقت شــد. بر 
این اســاس،  ممنوعیت پروازها به انگلیس تا ۱۱ 
اردیبهشت ماه ادامه یافت و هیچ پرواز نوروزی به 

لندن انجام نشد.
دی ماه پارسال و با شــیوع ویروس جهش یافته 
کرونا در انگلستان، ایران پروازهای خود را به لندن 
قطع کرد و بر اســاس درخواست ستاد ملی مقابله 
با کرونا پروازهای انگلســتان تا آخر دی ماه ممنوع 
شــد. این ممنوعیت تا پایــان بهمن ماه نیز دوباره 
تمدید شد.ســازمان هواپیمایی دی ماه پارسال به 
تمام شرکت های هواپیمایی داخلی، خارجی و دفاتر 
فروش بلیت اعلام کرد که فروش بلیت تهران - 
لندن اعم از مستقیم و غیرمستقیم برای جلوگیری 

از شیوع کرونای انگلیسی، ممنوع است.
»همــا« نیز امروز )دوشــنبه ۱۶ فروردین(  اعلام 
کــرد: با دریافت مجوز پرواز از ســتاد ملی مبارزه 
با کرونــا و ســازمان هواپیمایی کشــوری پرواز 
فوق العاده در روز یکشنبه ۲۲ فروردین ماه امسال 
)۱۱ آوریــل( در ســاعت ۹ و ۲۰ دقیقه فرودگاه 
حضرت امام خمینی)ره( را ترک و در ساعت ۱۲ و 

۱۰ دقیقه وارد فرودگاه لندن می شود.
پرواز بازگشــت در همان روز و در ســاعت ۱۴ و 
۱۰ دقیقه به وقت محلی از فرودگاه هیتروی لندن 
انجام و در ســاعت ۲۳ و ۴۰ دقیقه وارد فرودگاه 

حضرت امام خمینی)ره( می شود.

عرضه هرگونه مرغ 
قطعه بندی شده ممنوع است

 سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
در اطلاعیه مهمی اعلام کرد: عرضه هرگونه مرغ 
قطعه بندی شده ممنوع است و با متخلفان برخورد 

می شود.
به گزارش ایرنا از وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
برپایه مصوبه های قرارگاه ســاماندهی بازار مرغ، 
هرگونــه عرضه مرغ قطعه بندی شــده یا طعم دار 
کــردن قطعات مــرغ ممنوع بوده و بــا متخلفان 

بشدت برخورد می شود.
بر اســاس این اطلاعیه، بازرســان این سازمان و 
ســازمان های صنعت، معدن و تجارت اســتان ها 
بــه منظور کنترل فروش مــرغ به قیمت مصوب، 
موضوع را در سراسر کشور به طور مستمر و پیوسته 
پایش کرده و در صورت مشــاهده هرگونه تخلف 
پرونــده متخلفان را به تعزیرات حکومتی ارســال 

خواهند کرد.
برپایــه هماهنگی های انجام شــده با ســازمان 
تعزیــرات حکومتی، به ایــن پرونده ها در اولویت 
رســیدگی، با متخلفان برخورد و رای صادر خواهد 

شد.
لازم به ذکر است بر اســاس مصوبه های قرارگاه 
ســاماندهی مرغ، حداکثر قیمت مصوب مرغ گرم 
برای مصرف کننده  کیلویی ۲۴ هزار و ۹۰۰ تومان 

تعیین شده است.
این اطلاعیه به منزله ابلاغیه رســمی تلقی شده 
و اجرای آن بــرای همه واحدهای مربوطه الزامی 

است.
در ایــن اطلاعیــه با توجــه به افزایــش تولید و 
تمهیدات انجام شده به منظور افزایش عرضه مرغ 
در بازار، از شــهروندان درخواست شده در صورت 
مشاهده و مواجهه با هرگونه تخلف در این زمینه، 
موضوع را برای رســیدگی سریع از طریق مراجعه 
حضوری یا انعکاس به شماره تلفن ۱۲۴ در سراسر 
کشــور اعلام کنند تا در ســریعترین زمان ممکن 

مورد پیگیری و رسیدگی قرار گیرد.
به گزارش ایرنا، دیروز وزیر جهاد کشاورزی با بیان 
اینکه برخی سودجو و متخلف درصنف و واحدهای 
بســته بندی موجب تلاطم بازار مرغ شدند، گفت: 
ایــن افراد مرغ را با قیمت تنظیــم بازاری تهیه و 
با نرخ هــای گزاف به مردم مــی فروختند که با 
پیگیری قرارگاه ســاماندهی بازار با سودجویان و 

متخلفان برخورد جدی انجام می شود.
همچنین روز گذشــته معاون امور تولیدات دامی 
وزارت جهاد کشــاورزی گفت: با بهبود روند توزیع 
مرغ در تمام اســتان ها، در یک تــا دو روز آینده 

آرامش بیشتری را در بازار شاهد خواهیم بود.

ثبات قیمت ها در بازار خودرو 
در نیمه فروردین ماه

 بررســی بازار خودرو در روز جاری )دوشــنبه، ۱۶ 
فروردین ماه( حاکی از ثبات قیمت انواع خودروهای 
داخلی و مونتاژی و تغییر اندک آنها در مقایســه با 

آخرین روزهای کاری سال ۹۹ است.
به گزارش ایرنا، امروز هر دستگاه پراید ۱۱۱ حدود 
۱۲۵ میلیون تومان، پرایــد ۱۳۱ نزدیک به ۱۰۶ 
میلیون تومــان، پژو ۴۰۵ جــی. ال. ایکس ۱۸۳ 
میلیون تومان، نوع دوگانه ســوز آن ۱۸۴ میلیون 
تومان، ســمند ال. ایکس مدل ۱۴۰۰ نزدیک به 
۱۸۸ میلیــون تومان، مــدل ۹۹ آن ۱۸۰ میلیون 
تومان، پژو ۲۰۶ تیپ ۲ مــدل ۱۴۰۰ حدود ۱۹۰ 
میلیون تومان، مــدل ۹۹ آن ۱۸۵ میلیون تومان، 
همچنین پژو ۲۰۶ تیپ ۵ و پژو ۲۰۶ وی هشــت 
مدل ۹۹ بــه ترتیــب ۲۴۱ و ۲۴۰ میلیون تومان 

قیمت دارد.
در دســته مونتاژی ها نیز هر دســتگاه جک اس۵ 
حــدود ۶۲۵ میلیون تومان، هایما اس۷ نزدیک به 
۶۷۵ میلیــون تومان و مردا ۳ مدل ۹۸ حدود ۸۷۰ 

میلیون تومان قیمت گذاری شده است.
با وجود اینکه روز گذشــته »رضا شــیوا« رییس 
شــورای رقابت اعلام کرد: در ســه ماه نخســت 
ســال ۱۴۰۰ قیمت خودروهای داخلی تولید شده 
در کارخانه هــا با افزایش مواجه خواهد شــد، اما 
بررســی ها حاکی اســت این خبر تاثیری بر بازار 
نداشــته و کارشناســان معتقدند تاثیری نخواهد 

داشت.
در ایــن زمینه، رییس اتحادیه نمایشــگاه داران و 
با  پایتخــت  در گفت وگو  فروشــندگان خودروی 
خبرنــگار اقتصــادی ایرنا گفت: ســخنان رییس 
شورای رقابت زمانی می توانست تاثیرگذار باشد که 
با نوســان نرخ ارز مواجه باشیم، زیرا قیمت خودرو 

در ارتباط نزدیک با نرخ ارز است.
»سعید موتمنی« معتقد اســت: ثبات نرخ ارز، در 
صورت عرضه کافی خودرو از ســوی خودروســاز 
حتی می تواند به کاهش قیمت ها در ماه های آینده 
بیانجامــد.وی به طور مثال بــه قیمت کارخانه ای 
بالای ارائه شــده کوئیک اتوماتیک در اســفندماه 
گذشته اشــاره کرد که حدود ۲۳۲ میلیون تومان 
برای مشــتریان تمام می شــد، اما همان زمان با 
حــدود ۳۰ میلیــون تومان پایین تــر و در ارقامی 
بین ۱۹۸ تا ۲۰۰ میلیون تومان در بازار به فروش 
می رسید.این مقام صنفی گفت: در شرایط کنونی، 
فاصلــه قیمتی بــازاری و کارخانــه ای خودروها 
همچنان برای مشتریان جذاب است، اما اگر فاصله 
 قیمتی کاهش یابد این تقاضای کاذب نیز فروکش 

خواهد کرد.

اخباراخبار

برجام و رابطه با آمریکا نباید پاشنه آشیل انتخابات شود
 حجت الاسلام سالک از فضای انتخابات ریاست جمهوری و مشارکت مردم گفت

 معاون آب و آبفای وزیر نیرو گفت: اکنون چالش اصلی در 
کشور موضوع آب است.

به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو، »قاسم 
تقی زاده خامسی« امروز دوشنبه در آئین اختتامیه و معرفی 
آثار برتر جشــنواره ملی نقاشــی افزود: ما در یک کشور 
خشک و نیمه خشک زندگی می کنیم که دچار تغییر اقلیم 
شده ایم؛ اما موضوع مصرف بهینه به خصوص در بخش 

کشاورزی مناسب نیست.
وی افزود: امروز باید بدانیم استفاده بهینه از آب با آینده و 

سرنوشت کودکان گره خورده است.
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا با تاکید بر تاثیرگذاری 

هنر و ضرورت فرهنگ ســازی مصرف بهینه آب با زبان 
هنر یادآورشــد: از ابتدای خلقت انســان هنر آغاز شده و 

انسان هم هنرمندانه خلق شده است.
تقی زاده خامســی خاطرنشان کرد: هنر از ابتدای خلقت 
وجود داشته و امروز نیز این مهم در ابعاد مختلف زندگی ما 

توسعه پیدا کرده است.
بــه  گفته معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا، باید بتوان در 

امور بسیار مهم با زبان هنر فرهنگ سازی کرد.
وی گفت: زبان هنر بســیار مهم و پر اهمیت بوده و این 

مهم در اثرگذاری بر مردم نقش اساسی دارد.
مراســم اختتامیه نخستین جشــنواره ملی نقاشی آب، با 

حضور معاون وزیر نیــرو در امور آب و آبفا و رئیس دفتر 
یونیسف در ایران، در ساختمان ستادی وزارت نیرو برگزار 

شد.
در این جشنواره ملی ۳ هزار و ۷ اثر در هشت محور مورد 

داوری قرار گرفت.
بر اساس این گزارش، ارزیابی این جشنواره ملی در هشت 
محور شامل »آب و محیط زیست«، »آب و کشاورزی«، 
»آب و فرهنگ«، »ســازگاری با کم آبی«، »بازچرخانی 
آب« و »کرونا، بهداشــت و مصرف آب« صورت گرفته 

است.
 وزارت نیرو این جشــنواره را در راســتای سند همکاری 

امضا شده میان این وزارتخانه با یونیسف که اواخر خرداد 
سال ۱۳۹۹ به امضای طرفین رسید، به مرحله اجرا رسانده 

است.
در این ســند همکاری، برنامه هــای فرهنگی در زمینه 
کار کودک و نوجوان همچون برگزاری جشــنواره ملی و 
منطقه ای نقاشی آب، کارگاه آموزشی با محوریت مدیریت 
منابع آب و ظرفیت ســازی برای رعایت هر چه بیشــتر 
ملاحظات محیط زیستی در ساخت تاسیسات آب و برق و 
پشتیبانی فنی برای ارتقای ظرفیت در مدیریت منابع آب 
برای همکاری دو طرفه تعریف شده که این جشنواره نیز 

در همین راستا برگزار شده است.

با هر کارت بانکی 
می توان چک های 
جدید را ثبت کرد

عرضه سهام 
شرکت های 
هواپیمایی در بورس 
از طریق تشکیل 
کنسرسیوم

ســخنگوی اجرای قانون جدید چک اعلام کــرد: امکان ثبت چک های جدید با 
استفاده از کلیه کارت های شتابی وجود دارد.به گزارش ایسنا، آمنه نادعلیزاده درباره 
روند اجرای قانون جدید چک گفت: در حال حاضر امکان ثبت چک با استفاده از 
کارت های شتابی در اپلیکیشن های پرداخت فراهم شده است. به عبارت دیگر با 
کارت هــر بانکی امکان صدور و ثبت چک وجود دارد. وی افزود: چک های جدید 
بنفش رنگ از اولین روز کاری سال جدید توسط شبکه بانکی توزیع شده است و از 

این پس صرفا این چک ها به مشتریان تحویل داده خواهد شد.

وزیر راه و شهرســازی گفت: شــرکت های هوایی می توانند با تشــکیل 
کنسرسیوم در بازار سرمایه حضور پیدا کنند.

به گزارش روز دوشنبه ایرنا از پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی درباره 
اینکه »آیا در سال جدید، امکان حضور و عرضه سهام صنعت حمل و نقل 
هوایی، همچون راه آهن، در بازار سرمایه وجود دارد؟« اظهار کرد: استفاده 
از بازار ســرمایه در صنعت هوایی در حقیقت الگویی اســت که می تواند 

انجام شود.

 رییس کل بانک مرکــزی با تاکید بر 
برخورد منصفانه و فارغ از فشــارهای 
بانــک جهانــی و صندوق  سیاســی 
بین المللــی پول در حمایــت مالی از 
گسترش  خواســتار  عضو،  کشورهای 
همکاری هــا در زمینــه انتقال دانش 
فنی تولید واکسن و توزیع عادلانه آن 
و تأمین ســرمایه و اعطاء منابع برای 

توسعه کشورهای کم درآمد شد.
به گزارش دوشنبه شب ایرنا از روابط 
عمومی بانک مرکزی، نشســت گروه 
۲۴  بــه ریاســت عبدالناصــر همتی، 
رییــس کل بانک مرکــزی جمهوری 
اســلامی ایــران و با حضــور رییس 
صنــدوق بین المللی پول، رییس بانک 
جهانی، روســای بانک های مرکزی و 
این  کشورهای عضو  اقتصادی  وزرای 

گروه، به صورت مجازی برگزار شد. 
در این جلســه »عبدالناصر همتی« به 
بروز نشــانه های بهبود اقتصاد جهانی 
اشــاره کرد و گفت: امروز نزدیک به 
یک ســال پس از شــروع کووید-۱۹ 
گرد هم آمده ایم و شــاهد نشانه های 
اولیــه بهبود اقتصاد جهانی هســتیم، 
روند  شــدن  طولانی   نگــران  اگرچه 
بازیابی اقتصاد بســیاری از کشورهای 
در حال توســعه و معکوس شدن روند 
چندین دهه گذشته در زمینه همگرایی 
بین کشورهای ثروتمند و فقیر هستیم. 
وی ارتقا وضعیت دسترسی به واکسن 
اقتصادی کشورها  بهبود  را در سرعت 
موثر دانســت و عنوان کــرد: در این 
مقطع زمانی، آنچه که بســیار حیاتی و 

حائز اهمیت است، همکاری جهانی و 
انتقــال دانش فنــی در تولید و امکان 
تهیــه و توزیــع عادلانه واکســن ها 
بــا قیمت هــای معقولانه اســت. به 
دلایــل اخلاقی هم، جــای هیچگونه 
محدودیتی برای صادرات واکســن و 
تجهیزات پزشــکی مرتبط با آن وجود 
ندارد، مــا در یک بحران بهداشــتی 
جهانی قرار داریم و هیچ کشــوری از 

این بحران در امان نیست.
همتــی افزود: در کشــورهای درحال 
توسعه و توسعه نیافته، آسیب پذیرترین 
افــراد و فعــالان بخش غیررســمی 
اقتصاد شدیدترین خسارات را متحمل 
شــده اند. در طــول چند مــاه کوتاه، 
بســیاری از کشــورهای کــم درآمد، 
دســتاوردهای اقتصادی که به سختی 
در طول چندین دهه  گذشته به دست 

آورده بودند، از دست داده اند. 

رییس کل بانک مرکزی بر قرارگیری 
کشــورهای در حال توســعه در مسیر 
بهبود اقتصــادی تاکید و تصریح کرد: 
همکاری جهانی و به اشــتراک گذاری 
تجربه، برای واکنــش موثر به بحران 
بــا رویکردی  باید  ضروری اســت و 
سیاســتی  ابزارهای  همه  منعطفانــه، 
لازم را در راســتای پرورش محیطی 
انتقال فناوری  مناسب برای تجارت و 

و سرمایه به کار بست.
وی ادامــه داد: صندوق بیــن المللی 
اساســی  بانــک جهانی نقش  و  پول 
در حمایت از کشــورهای عضو برای 
تعدیــل آثــار بهداشــتی و اقتصادی 
همه گیری و مراحل گوناگون بهبودی 
پس از آن دارند. درستی و حسن رفتار 
این دو نهاد بــه رعایت اصل برخورد 
از فشارهای سیاسی  فارغ  و  یکنواخت 
با همه اعضا، بستگی دارد. از این رو از 

صنــدوق انتظار می رود بدون تبعیض 
و اثرگــذاری لابی های سیاســی به 

تقاضاهای قانونی اعضا پاسخ دهد.
رئیــس گــروه ۲۴ بــا بیــان اینکه 
به بحران  انعطاف پذیری در واکنش ها 
و متناسب سازی آنها با شرایط کشور، 
باعث هموار شــدن راه بهبودی پایدار 
و بازگشــت سریع به شــرایط قبل از 
همه گیری می شود، گفت: صندوق بین 
المللی پــول باید به میزان کافی منابع 
نیازهای کلان  بتواند  تا  باشــد  داشته 
مالی اعضای خــود را هنگام خروج از 

بحران برآورده کند.
وی با تاکید بر اینکه تأمین ســرمایه و 
اعطای منابع برای توســعه کشورهای 
کم درآمد باید بخش مهمی از واکنش 
جهانی به بحران باشد، افزود: گروه ۲۴ 
به شــدت از نحوه پیشنهادی صندوق 
بــرای تخصیص منابع حق برداشــت 
می کند  استقبال   )SDR( مخصوص 
و کشــورها را به اتخــاذ رویکردهای 
های    SDR بازیافــت  بــرای  موثر 
بلااســتفاده خود در راستای کمک به 

سایر کشورها تشویق می کند.
وجود نشانه های بهبود اقتصادی

جرجیوا«  »کریســتالینا  جلسه  این  در 
المللی پول ضمن  بین  رییس صندوق 
همدردی به خاطر افرادی که در همه 
گیــری بیماری کرونا جــان خود را از 
دســت دادند، بر این نکته تاکید کرد 
که اگر سیاســت های پولــی و مالی 
از  ناشی  نبود، رکود جهانی  کشــورها 
کووید ۱۹ می توانســت بسیار عمیق 

تر از این باشد.
وی گفت: نشانه های بهبود اقتصادی 
وجود دارد اما این بهبود در کشورهای 
جهــان متعــادل و فراگیــر نیســت. 
واکسیناســیون در شــرایط فعلی یک 
سیاســت مهم اســت و تمرکز بر آن 
بسیار کلیدی  بهبود  روند  برای تسریع 
اســت، این در حالی اســت که پیش 
بینی ما این است که برخی از کشورها 
حتی تا نیمه دوم ســال ۲۰۲۲ نتوانند 

واکسیناسیون را شروع کنند.
بانــک جهانی صدای کشــورهای در 

حال توسعه است
همچنیــن »دیوید مالپــاس«، رییس 
بانک جهانی، بر این نکته تاکید داشت 
کــه بانک جهانی صدای کشــورهای 
در حال توســعه اســت و این سازمان 
در طــول دوره همه گیری بیشــترین 
وام دهی خــود را به کشــورهای در 
حال توســعه داشته است. با این وجود 
بسیاری از کشــورهای با درآمد پایین 
برای کنترل  نیازمند کمک های مالی 
آثار ناشــی از کوویــد ۱۹ برای مدت 

طولانی هستند.
وی گفت: با مشــاهده بهبود اقتصادی 
لازم اســت راه حل هایی دنبال شود 
که رشــد گســترده جهانی بدون آثار 
منفی بر محیط زیســت پیگیری شود.
در این جلسه وزرای اقتصاد و روسای 
بانک های مرکزی عضو، نظرات خود 
را در مــورد شــرایط اقتصــاد جهانی 
 و رونــد بهبــود پس از همــه گیری

 بیان کردند.



گزارش

از نظــر افکار عمومــی، این ماجرا تقابــل نهاد قدرت با 
مردم عادی است. یک سمت ماجرا نماینده مجلس است 
که کلًا در فضای قدرت سیاســی زندگی کرده و قبل از 
نمایندگی هم دســتیار رئیس جمهور وقت و اســتاندار و 
فرماندار و مدیر کل و ... بوده اســت و در ســوی دیگر، 
جوانی است از میان مردمان عادی، که به حکم قانون و 

اجبار، دو سالی را به سربازی آمده است.
عصر ایران؛ جعفر محمدی - چندی پیش، خبری فضای 
عمومی کشــور را به معنای واقعی کلمه منفجر کرد: یک 
نماینــده مجلس که به طور غیــر قانونی وارد خط ویژه 
شــده بود، بعد از آن که با ممانعت ســرباز راهور مواجه 

شد، به گوش او سیلی زد!
هر چند علی اصغر عنابستانی، نماینده سبزوار در مجلس 
شــورای اسلامی ابتدا منکر ماجرا شد ولی بعد از این که 
رســانه ها و شــبکه های اجتماعی به طور جدی پیگیر 
ماجرا شــدند، وی با انتشــار ویدئویی عذرخواهی کرد. 
هیات نظارت بر رفتار نماینــدگان هم اعلام کرد که به 
این موضوع رســیدگی خواهد کرد. پلیس نیز گفت که از 

حقوق سرباز خود دفاع خواهد کرد.
با این حال، از بهمن ســال گذشته تا کنون، نه تنها این 
پرونده مورد رســیدگی و صدور رأی قــرار نگرفته بلکه 
اینک خبر می رسد که نماینده مذکور که در اوج ماجرا و 
تحت فشار افکار عمومی عذرخواهی هم کرده بود، علیه 
نیروی انتظامی و  ســرباز وظیفه ای که مانع از تردد او 

در خط ویژه شده، شکایت کرده است!
۴ نکته درباره ماجرای 

در این باره نکات زیر قابل توجه است:
۱ - بــا توجه بــه اهمیت موضــوع و آزاری که بر افکار 
عمومی تحمیل شــد، انتظار می رفت قــوه قضائیه این 
موضوع را به صورت ویژه و فوری و با دعوت از شــهود 
ماجرا مانند راننده و مســافران اتوبوسی که در پشت سر 
خودروی نماینده بودند و نیز شــهروندان حاضر در محل،  
بررســی کند و با کشــف واقعیت و بدون در نظر گرفتن 
عناویــن و مناصب افراد، حکم قطعی و قاطع صادر کند.

با این حال، پرونده ای بدین اهمیت دچار اطاله دادرسی 
شــده و حالا کار به جایی رســیده که نماینده متهم به 
ورود غیرقانونــی به خط ویژه و زدن ســیلی بر صورت 

سرباز در حال انجام وظیفه، شاکی شده است!
۲ - این پرونــده، صرفاً دعوای دو فرد نیســت. از نظر 
افکار عمومی، این ماجرا تقابل نهاد قدرت با مردم عادی 
اســت. یک سمت ماجرا نماینده مجلس است که کلًا در 

فضای قدرت سیاســی زندگی کــرده و قبل از نمایندگی 
هم دســتیار رئیس جمهور وقت و اســتاندار و فرماندار و 
مدیر کل و ... بوده اســت و در سوی دیگر، جوانی است 
از میــان مردمان عادی، که به حکــم قانون و اجبار، دو 

سالی را به سربازی آمده است.
بــرای مردم، نتیجــه این دادگاه از آن نظر مهم اســت 
که دســتگاه قضا، سمت قدرت را خواهد گرفت یا طرف 
مردمی عادی که یک ســرباز وظیفه، مشــخصه آنها در 

است. این محکمه 
۳ - اگــر آن طور که خود ســرباز و برخی شــهود می 
گویند، عنابســتانی سیلی بر صورت سرباز زده باشد، این 
ســیلی بر گوش یک سرباز وظیفه زده نشــده، بلکه بر 
گوش فرمانده مســتقیم او و فرماندهــان رده بالای او 
تا عالی ترین رده های نظامی زده شــده اســت. از این 
رو، نــه تنها وظیفه نیروی انتظامی اســت که این ماجرا 
را تا انتها پیگیری کند که ســتاد کل نیروهای مسلح نیز 
موظف اســت برای صیانت از حیثیت نیروهای مسلح به 

ماجرا ورود کند.
۴ - می گویند حفظ حرمت امامزاده با متولی آن اســت. 
در این ماجرا بیش از همه، حیثیت مجلس به خطر افتاده 
اســت. انتطار می رفت خود مجلس در برخورد با نماینده 
خاطی پیشقدم شود که نشد. راستش الان دیگر انتظاری 

نیست!
در نهایت، اکنون چشــم ها به قوه قضائیه دوخته شــده 
است در این آزمون مهم و ملی و در قضاوت میان سرباز 

سیاستمدار. و 
از تحریر: بعد 

می گوینــد در جریان جنگ جهانــی دوم که لندن زیر 
بمبــاران آلمانی ها بود، چرچیل نخســت وزیــر بریتانیا 
جلســه بسیار مهمی داشــت و چون دیر شده بود، راننده 

اش مسیری کوتاه ولی خلاف را انتخاب کرد.
در میانه راه اما، پلیس جلوی خودروی نخســت وزیر را 
گرفت. راننده به پلیس گفت که آقای نخست وزیر داخل 

ماشــین هستند و باید به جلسه حساسی برسند.
پلیــس در حالی که قبض جریمه را صادر می کرد گفت: 
هم من و هم آقای نخســت وزیــر، وظیفه مان را خوب 

می دانیم. دور بزنید و برگردید.
خودروی نخســت وزیر برگشــت و چرچیل در حالی که 
یکی از آن ســیگارهای مشــهورش را روشــن می کرد 
گغت: ما جنگ را مــی بریم، چون حتی زیر بمباران هم 

قانون رعایت می شود.

سند همکاری های جامع ایران و چین که اخیرا 
در تهران به امضای وزیران خارجه دو کشــور 
رسید در سطح جهانی بازتاب گسترده ای پیدا 
کرده است. انفعال آمریکا و اروپایی ها در عمل 
به تعهدات برجامی خود سبب شد تا ایران برای 
تأمین نیازهای خود اقدام دیگری را در دستور 
کار داشته باشــد و با ارتقای روابطش با چین 
آن را وارد مرحله اســتراتژیک کند. ناظران و 
کارشناسان بین المللی معتقدند که سند نتایج 
ژئوپلتیکی و سیاســی را بــرای منطقه خواهد 
داشت و موجب تضعیف هژمون ایالات متحده 
آمریکا نیز خواهد شــد. برای بررسی ابعاد این 
سند با محسن پاک آیین سفیر سابق ایران در 
باکو گفتگو کرده ایم که در ادامه مشــروح آن 

را می خوانید:
از نظر شما نکات قابل توجه در خصوص سند 

همکاری های جامع ایران و چین چیست؟
باید در نظر داشــت اســنادی که بین کشورها 
به امضا می رســد دو نوع است: تفاهمنامه و یا 
قرارداد. در تفاهمنامه معمولا به کلیات اشــاره 
می شــود و طی آن حوزه هــای همکاری در 
زمینه های گوناگون برای مدتی تعیین خواهد 
شــد. تفاهمنامه در واقع نشان دهنده اراده دو 
کشور برای انجام همکاری ها است و اهمیت 
آن موجب می شــود تا به یک سند راهبردی 

تبدیل شود.
نوع دیگر و یا دوم مربوط به قرارداد می شــود 
که در آن طرفین وارد جزئیات می شــوند و در 
خصوص ســرمایه گذاری، اجرای پروژه، نحوه 
تقســیم ســود و غیره به طور مشخص تعیین 
خواهد شــد و پس از نهایی شــدن به مجلس 
می رود و پس از بررسی نمایندگان به شورای 
نگهبان می رود و پس از اینکه در هر دو کشور 
تبدیل به قانون شــد در نهایت وارد فاز اجرایی 

می شود و مورد مخفی در آن وجود ندارد.

 ســند جامع همکاری های ۲۵ ســاله ایران و 
چین در واقع یک سند چشم انداز و یک نقشه 
راه اســت که در آن حوزه های مختلفی برای 
همکاری تعریف شــده اســت. در حوزه های 
نفــت، انرژی، گردشــگری، ترانزیت، تجارت، 
راه آهــن و غیره دو کشــور همکاری هایی را 
نیز خواهند داشــت اما در خصــوص جزئیات 
آن چیزی ارائه نشــده است. اهمیت این سند 
این اســت که رهبران دو کشــور پشتیبان آن 
هســتند و دولت ها در آینده باید این ســند را 
طبق اراده ای که پشــت آن بوده اســت وارد 
فاز اجرایی کنند. حال که این ســند به امضای 
طرف های ایران و چین رسیده در مرحله بعدی 
وزیران خارجه دو کشور باید با گفتگو این سند 
را اجرا کنند که طی آن پروژه ها تعریف شــده 
و قراردادها نیز بســته شــوند. در حال حاضر 
مورد محرمانه ای در این ســند وجود ندارد که 
جزئیات آن مشخص شود. هنگامی که جزئیات 
همکاری های مشخص شد به طور طبیعی در 
مجلس شورای اسلامی مورد بررسی و تصویب 
قرار خواهد گرفت. پس از آن نیز به دولت برای 

اجرایی شدن ابلاغ می شود.
دلیل نگرانی غرب از این سند چیست؟

آنها احســاس می کنند که منافع درازمدتشان 
درخلیج فارس به خطر افتاده است و بر اساس 
اشتباهات محاسباتی و خطاهایی که انجام داده 
اند چین در حال جایگزین شــدن است. جایی 
که شــرکت های غربی می توانستند همکاری 
کننــد در حال حاضر چینی ها به آن ورود پیدا 
کرده اند.اما موضوع دیگری نیز وجود دارد که 
آن نگرانی ها در داخل کشور است.برخی تصور 
می کننــد تقویت روابط ایران با شــرق چون 
روسیه و چین بدان معناســت که ایران دیگر 
نمی تواند با کشــورهای غربی در آینده رابطه 
خوبــی پیدا کند. در واقع چنین نیســت. اینکه 
ایران کشــورهای غربی را تا به حال به بازی 
نگرفته اســت بدلیل رفتارهای خصومت آمیز 
آنان اســت. موضوعی که حتی قبل از انقلاب 
نیز وجود داشته و تا به امروز نیز ادامه داشته و 
در رأس آنها نیز ایالات متحده آمریکا قرار دارد. 
در آن سو نیز کشورهای اروپایی وجود دارند که 
منافع خود را به آمریکا گره زده اند. کشورهای 
غربــی در صورت رفع خصومــت می توانند با 
ایران رابطه داشته باشند و حتی سند همکاری 
امضا کنند. بنابراین ایــران نباید منافع خود با 

شرق را به منافع کشورهای غربی گره بزند. بر 
اساس شــعار نه شرقی نه غربی، ایران با همه 
کشورهای جهان در چارچوب احترام، اعتماد و 
منافع متقابل می تواند همکاری داشــته باشد. 
بــه طور طبیعی با کشــورهایی که علیه ایران 
رویکــردی خصمانه دارند طبیعی اســت که 
همکاری صورت نمــی گیرد. برای ایران مهم 
نیست که این کشور در شرق قرار دارد یا غرب. 
اگر روزی شــرقی ها هم علیه ایران خصومت 
کردند تهران با آنها همکاری نخواهد داشــت. 
به طورکلی می توان توافق ایران و چین یکی 
از مســائل مهم و راهبردی وزارت امور خارجه 
بــوده که مورد حمایت رهبــر معظم انقلاب و 
ســران قوا بوده که انشاله در آینده شاهد نتایج 

مثبت آن باشیم.
علاوه بر نگرانی های غرب شــاهد وضعیتی 

دوقطبی در داخل کشور نیز هستیم...
قراردادهــا و تفاهم نامه های ایــران با دیگر 
کشــورها نباید باعث ایجاد دوقطبی درکشور 
شود. وقتی مساله مهمی که ارتباط مستقیم با 
منافع ملــی دارد به موضوعی دو قطبی تبدیل 
شود،خودبخود یک قطب به عنوان یک مخالف 
این قرارداد را در راســتای منافع ملی نمی داند 
و همچنین قطب دیگر منافع آن را بزرگنمایی 
و برجسته می کند. اگر موضوع دوقطبی نباشد 
تمام گرایشات و جناح ها با نگاه به نقاط مثبت 
و منفــی این قرارداد آن را مورد بررســی قرار 
می دهند و در واقع انتظاری واقعی نســبت به 
آن دارند. به همین دلیــل مطلق گرایی را در 
خصوص این قرارداد شاهد نخواهیم بود. ضمن 
اینکه در روابط کشورها با هم نیز ما نباید دچار 
مطلق گرایی شــویم؛ به هر حال قرارداد برد ـ 
برد اســت و طبق آن دو طرف باید از آن سود 
ببرند و به نوعی داد و ستد محسوب می شود.

معتقــدم که همــه ناظــران، تحلیلگــران و 
مسئولان کشور باید به این قرارداد به صورت 
ملی نگاه کنند و از نــگاه های جناحی پرهیز 
کنند تا دوقطبی ایجاد نشود.می توان این سند 
را مورد نقد و بررسی هم قرار داد به شرطی که 

در راستای منافع ملی باشد.
یکی از دلایلی که این ســند ارزش ملی دارد 
این اســت که رهبر معظــم انقلاب نیز حامی 
آن اســت. همانطورکه می دانیــم آقای علی 
لاریجانی نیز مســئول پیگیری آن بوده است. 
بنابرایــن می توان دریافت که این ســند تنها 
خواســته دولت و یک قوه نیســت بلکه کلیت 
نظــام از آن حمایت می کنــد و همگی به آن 
اهتمام دارند که این اقدام بزرگ باید به چینی 
ها انجام شود. از طرفی چینی ها نیز به خوبی 
به زوایای امر آگاه هستند. هیچ دولتی در هفته 
ها و ماه های پایانی دولتی با آن قرارداد امضا 
نمی کند اما چین به خوبی می داند که عزم و 
اراده معقولانــه ای در این نظام وجود دارد که 
در صــورت تغییر دولت ها نیــز صدمه ای به 
آن وارد نمی شــود.با بررسی این نگاه در می 
یابیم که این ســند مساله ای کاملا ملی بوده 
و از همیــن رو تمامی جناح های مختلف باید 
با رویکردی حمایتی آن را مورد نقد و بررســی 
قرار دهند. طرح مســائلی کــه در مردم ایجاد 
نگرانی کرده و باعث تشــویش اذهان عمومی 
می شــود جایز نیست. عصبانیت آمریکا، اروپا، 
رژیم صهیونیســتی و برخی رژیم های مرتجع 
عــرب باید به ما یادآوری کند که ســند جامع 
همکاری هــای ایران و چین ســندی خوبی 
است. اگر این سند علیه منافع ایران بود آنها به 

هیچ وجه عصبانی نمی شدند.
شاهد هســتیم که برخی می گویند چین هم 

در برهه ای از تحریم هــا علیه ایران حمایت 
کرده و در کنار ایران نبوده است. یا حرف هایی 
از حضرت امــام )ره( نقل می کنند که فرموده 
بودند چین و شوروی هم دشمن ایران هستند. 

نظر شما چیست؟
کشــورها در روابط خارجی خود رویه ها را تغییر 
می دهند، از همین رو ممکن اســت در مقطعی 
دو کشــور با یکدیگر دوست نباشند. اما در ادامه 
تحولاتی رخ می دهد که منجر به دوستانه شدن 
روابط می شــود. ایران و عــراق در برهه ای با 
هم جنگ داشتند اما در حاضر بهترین دوست و 
متحد هستند. چین و شوروی نیز در زمان جنگ 
سرد ۵۰ ســال برای عادی سازی روابط مذاکره 
کردند و در مقابل هم قرار داشتند. اما امروزه دو 
دوســت هستند و با یکدیگر همکاری می کنند. 
بنابراین تغییر رویه کشورها طبق منافع رویه ای 
مرسوم است. ایران بارها به اروپایی ها نیز اعلام 
کرده که در صورت کنار گذاشــتن خصومت ها 
می توانند با ایران ســند امضا کنند. باید در نظر 
داشته باشیم که چین در شورای امنیت به لحاظ 
سیاسی حامی ایران بوده است. در دوران ترامپ 
شــاهد بودیم این کشور قطعنامه های آمریکا را 
وتو کرد. چین تنها کشوری به شمار می آید که 
به طور رســمی از ایران نفت خریداری می کند. 
در این بین کشــورهای دیگری نیز وجود دارند 
که از ایران نفت می خرند اما اعلام رسمی نمی 
کنند. حتی به ایران نیز اعلام می کنند که خرید 
نفــت را اعلام نکنند تا فشــارهای آمریکا علیه 
آنان ایجاد نشــود. بنابراین بایــد به نقش مهم 
چین توجه داشــت که درصدد توســعه روابط با 

کشورهای غرب آسیا است.
پکن گســترش روابــط با ایران، افغانســتان، 
پاکســتان را در دســتور کار خود قرار داده و 
به دنبال احیای جاده ابریشــم نیز هســت.در 
این راســتا پکن اعلام کرده که ایران برایش 
به عنوان یک کشــور باثبات از اهمیت بالایی 
برخوردار اســت و همینطور یکی از کشورهای 
مهــم و محوری پــروژه »یــک کمربند یک 
جاده« است. بنابراین ضروری است که چین را 
با توجه به شرایط امروزی مدنظر داشته باشیم.

وقتی حضــرت امــام )ره( در برهه ای اعلام 
کردند که چین و شوروی دشمن ایران هستند 
باید زمانش را در نظر بگیریم و بررســی کنیم 
کــه در چه دوره ای آن را بیــان کرده اند. در 
مقطعی در اوایــل انقلاب که عده ای از گروه 
های ایرانی که متمایل به مائوئیســم بودند و 
عده ای کــه به دنبال مارکسیســم بودند، در 
دانشــگاه با جوانان انقلابی مسلمان بحث می 
کردنــد و این عقاید و افکار را ترویج می دادند 
و معتقد بودند راه اداره کشور از طریق توجه به 
این افکار و عقاید می گذرد. امام در آن دوره به 
دانشجویان فرمودند که چین و شوروی هر دو 
دشمن ما هستند؛ البته این بدان معنا نیست که 
چین و شــوروی به دنبال دو کشور و حکومت 
دشمن ایران هســتند، بلکه این دو ایدئولوژی 
مائوئیســم و مارکسیســم بودند که به عنوان 
دشــمن ایران خطاب می شدند و حضرت امام 
بر آن تاکید داشتند.امروزه نیز شاهد هستیم که 
مائوئیسم از چین فاصله گرفته و مارکسیسم در 
روسیه وجود ندارد. شــوروی امروزه به روسیه 
ای تبدیل شــده که ۱۵ الی ۱۶ کشــور از آن 
جدا شده اند و نگاه به اقتصاد آزاد دارند. امروزه 
چین در یک اقتصاد آزاد بزرگترین صادرکننده 
کالا به آمریکا اســت که دومیــن واردکننده 
کالا از آمریکا نیز محســوب می شــود. همه 
این توضیحات عنوان شــد تا بر اهمیت شأن 
و نــزول اظهــارات تاکید کنــم. همانطور که 

اشاره کردم باید بررسی کنیم و ببینیم صحبت 
های مطرح شده در چه زمانی و خطاب به چه 
کسانی بوده است. نباید با طرح این مسائل در 
مردم نگرانی و اضطراب ایجاد کنیم که قراداد 
۲۵ ســاله با چین تحمیل ترکمنچای دیگری 
به ایران اســت. شــرایط قرارداد ترکمنچای و 
گلســتان که با دوره کنونی مقایســه می شود 
بسیار متفاوت اســت. در آن برهه شاهانی بر 
کشــور حکفرمایی می کردند که خیلی راحت 
کشور را می فروختند. در همین راستا در دوره 
قاجار شاهد جدا شــدن بخش های مهمی از 
ایران بودیم. در زمان پهلوی ما شاهد بخشیده 
شدن بحرین به اعراب بودیم که واقعیت هایی 

هستند که در آن دوره وجود داشتند.
امروز در نظام جمهوری اســلامی ایران مردم 
بــر امور نظارت دقیق دارند و با رأی خود افراد 
مــورد نظر را انتخاب می کننــد. در رأس این 
نظام نیز ولی فقیه وجود دارد که به همراه فقها 
بر امور نظارت می کنند. ایران ۸ سال در جنگ 
تحمیلــی جنگید و خون ها داد تا یک وجب از 
خاکش جدا نشــود. از همین رو طرح مسائلی 
چــون ترکمنچای و گلســتان بــه هیچ وجه 
جایز نیســت. زمانی که سفیر بودم همواره در 
جلســاتی با حضور حضرت امام برگزار می شد 
ایشــان همواره تاکید داشتند که با کشورهای 
که احترام متقابــل را در نظر می گیرند ایران 
باید روابط دوستانه داشــته باشد. تعداد اندکی 
از جناح ها در آن جلســات اظهار داشــتند که 
ما باید فقط با ملت هــا کار کنیم که حضرت 
امام بــا صراحت تمام اظهار داشــتند که این 
حرف غلطی اســت و باید هم با ملت ها و هم 
دولت ها همکاری داشته باشیم. ایده بنیانگذار 
جمهوری اســلامی ایران بر همین مبنا بود به 
طوری که رهبر معظــم انقلاب نیز همواره بر 
روابط با کشــورها بر پایه احترام متقابل تاکید 
دارند. به جز رژیم صهیونیســتی که ایران آن 
را به رسمیت نمی شناسد و آمریکا که همواره 

با ملت ایران دشمنی و خصومت داشته است.
دلیل اجرایی شدن این سند در زمان فعلی چه 
بود و اگر خوب است چرا زودتر شکل نگرفت؟
امضای سند همکاری جامع ایران با چین باید 
زودتر از اینها انجام می شــد. در برهه ای که 
ایران با کشــورهای اروپایی و ۱+۵ به تفاهم 
رســید و فضای بازی ایجاد شــد باید نگاه به 
شرق را تقویت می کردیم. باید به جای اینکه 
با کشــورهایی که در زمان تحریم علیه ایران 
اقدام کرده بودند تهران قــرارداد ببندد باید با 
کشورهایی چون چین قرارداد می بستیم. تا در 
زمانی که اگر ترامپ از برجام خارج شــد و یا 
صدمه ای به آن خورد این کشــورها کار خود 
در ایران را ادامه دهند. متاســفانه در آن مقطع 
ایران بار دیگر به سراغ توتال، ایرباس، بوئینگ، 
بنــز و غیره رفت. یا به ســراغ ژاپن و کره ای 
رفتیم که سیاستشان تابعی از خود غرب است. 
متاسفانه چین در این زمینه فراموش شد. یکی 
از مقامات به یاد دارم که اعلام کرد اگر قرارداد 
با توتال انجام نشــد با چین می بندیم. در واقع 
این حرکت چینی ها را از ما رنجاند. بنابراین در 
آن زمان ضروری بود که ایران شرکای واقعی 
خود را به صورت درست انتخاب کند. اگر ایران 
همکاری های خود را با چین مانند همین سند 
۲۵ ســاله انجام می داد، چه بسا پس از خروج 
ترامپ از برجام، چین در کشور باقی می ماند و 
پروژه ها را در حوزه های مختلف نفتی، گازی 
و زیرساختی ادامه می داد. همکاری های می 
توانست با کشورهایی چون روسیه و یا مالزی 
ادامــه پیدا کند. اگرچه ممکن اســت ســطح 
تکنولوژی کشــوری چون مالزی با کشورهای 
اروپایی یکســان نباشــد اما این کشور وفادار 
است و با سرنوشت کشورهای دیگر بازی نمی 
کند. ایران تقریبا دو سال با شرکت هایی چون 
توتال مذاکره کرد و فرصت بزرگی را از دست 
داد. در نهایت هم دیدیم که این شــرکت ها با 
یک امضا از ایران خارج شــدند و با نیمه کاره 
گذاشتن پروژه های خود در ایران ما را معطل 
نگه داشتند. باید توجه داشته باشیم اگر زمانی 
تحریم ها لغو شــد ایران به سراغ طرفی نرود 
که در دوره تحریم ها نســبت به ما بی توجه 
بودنــد. از همین رو ضرورت ایجاب می کند با 
کشورهایی همکاری کنیم که در دوران تحریم 

نیز در کنار ما بودند.
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

تحلیل های یک دیپلمات کهنه کار از یک سند راهبردی

آیا توافق 25ساله ایران و چین ترکمنچای است؟

4 نکته درباره ماجرای »سیلی و صورت سرباز«: 

وقتی متهم، شاکی می شود!

 زهرا افتخاری:دبیر سرویس شهرستان ها
 فرخنده امیری: دبیر سرویس اجتماعی
 محمود حیدری:دبیر سرویس اقتصادی

 سینا گرشاسبی: مسوول فنی
 ام البنین مرادی: اجرایی

خسرو امیری :دبیر سرویس سیاسی

کرونای خانوادگی!
معاون درمان ستاد کرونای تهران گفته که موضوع درگیری خانوادگی با کرونا، بعد از سفرها و دیدوبازدیدهای نوروزی به شدت 
اوج گرفته است و تعداد بستری های روزانه در تهران به ۶۰۰ نفر در روز و تعداد مراجعان سرپایی تا ۴۵۰۰ نفر رسیده است.

راه اندازی پردیس دانشگاه علامه طباطبائی در کیش
رییس دانشگاه علامه طباطبائی از راه اندازی پردیس 
این دانشــگاه در منطقه آزاد کیش خبر داد و گفت: 
این دانشگاه آمادگی ارائه آموزش های تخصصی در 

بخش هتلداری را دارد.
به گزارش ایســنا، دکتر حسین ســلیمی در مراسم 
امضای تفاهم نامه همکاری مشترک دانشگاه علامه 
طباطبائی و منطقه آزاد کیش به سیاســت دانشگاه 
علامه طباطبائی برای ارائه گونه ای دیگر از رسالت 
آمورشی بر اساس نیاز سازمان های مختلف ظرفیت 
اشاره کرد و گفت: امیدواریم با این همکاری مشترک 
و با ظرفیت های خوبی که در آموزش های تخصصی 

آزاد در دانشگاه داریم، بتوانیم نیاز سازمان منطقه آزاد 
کیش را برآورده نماییم.

وی با اشاره به امضای تفاهم نامه همکاری مشترک 
دانشــگاه علامه طباطبائی با سازمان ها و نهادهای 
مختلف کشــور تصریح کرد: برای ارائه این ظرفیت 
در کیش، نیاز به احداث یک مرکزی است که بتوانیم 
در آن فعالیت هــای تخصصی انجام دهیم. چرا که 
تجربه های همکاری با سازمان های بورس و بانک ها، 
پیشینه خوبی است که امیدواریم در این همکاری نیز 

دستاوردهای خوبی را شاهد باشیم.
  دکتر ســلیمی با بیان اینکه منطقه آزاد کیش یکی 

از  قطب های گردشــگری کشور است و وجود هتل 
های فراوان در آن ضــرورت و نیاز به آموزش های 
تخصصی دارد خاطر نشــان کرد: دانشگاه می تواند 
با آمــوزش های تخصصی هتلداری، گردشــگری، 
کسب درآمد و مدیریت  مالی و همچنین با استفاده 
از ظرفیت هــای موجود بین المللی خود این اهداف 
را برآورده نماید.به گزارش روابط عمومی دانشــگاه 
علامه طباطبائی، وی همچنین ظرفیت شرکت های 
دانش بنیان و استفاده از شتاب دهنده ها در حوزه علوم 
انســانی به خصوص در امور مالی و گردشگری را از 

مهم ترین مصادیق این همکاری مشنرک برشمرد.

  در ادامه دکتر جعفر آهنگران سرپرســت ســازمان 
منطقه آزاد کیش با بیان ســوابق درخشان علمی و 
پژوهشی دانشگاه علامه طباطبائی بیان داشت گفت: 
با توجه به بررسی های انجام شده آموزش دوره های 
آموزش کوتاه مدت برنامه ریزی شــده می تواند به 
رونق خدمات مناسب و بهینه تر در هتلداری، خدمات 
گردشــگری و در پروژه های اقتصادی کیش کمک 
کند.وی در پایان افزود: امیدواریم که دانشگاه علامه  
طباطبائی این کار بزرگ را انجام دهد و با راه اندازی 
پردیس این دانشــگاه در کیــش بتوانیم خلاء های 

موجود را برطرف نماییم.


